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Powstanie Aquapark
Zgodnie z wcze�niejszymi zapo-

wiedziami Prezydent Miasta zamie-
rza w Tomaszowie Mazowieckim zre-
alizowaæ budowê Aquaparku. Do tej
pory szukano najlepszej lokalizacji
dla tak wa¿nej i kosztownej inwesty-
cji. Ekspertyzy wykaza³y, ¿e budowa
p³ywalni na Niebrowie jest nieracjo-
nalna. Dlatego po przeanalizowaniu
wielu aspektów prezydent Miros³aw
Kukliñski uzna³, ¿e najlepsz¹ lokali-
zacj¹ jest teren przy ul. PCK w okoli-
cy toru ³y¿wiarskiego. Urzêdnicy do-
tarli do projektu tomaszowianek, któ-
ry � mówi¹c jêzykiem komputero-
wym � jest kompatybilny z planami
Prezydenta Miasta.
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Tomaszów wysoko w rankingustr. 3 Z Misj¹ Gospodarcz¹ na Ukrainiestr. 8
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ZAPRASZAMY

INFORMACJA PREZYDENTA
MIASTA TOMASZOWA MAZOWIECKIEGO

w zwi¹zku z obchodami Dnia Papieskiego 16.X.2005 r.

SKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICYSKANSEN RZEKI PILICY

W zwi¹zku z trwaj¹cymi obchodami Dnia Papieskiego pragnê poinformowaæ
Wszystkich Tomaszowian o w³¹czeniu siê w³adz samorz¹dowych Miasta To-
maszowa Mazowieckiego w dzie³o upamiêtniaj¹ce Niezapomnianego Polaka i
Honorowego Obywatela Naszego Miasta.

Odpowiadaj¹c na zachêtê Episkopatu Polski do wznoszenia �¿ywych pomni-
ków� pamiêci Jana Paw³a II postanowi³em, po konsultacji z przedstawicielami
Rady Miejskiej, wdro¿yæ system stypendium motywacyjnego dla najzdolniej-
szej m³odzie¿y tomaszowskich szkó³ podstawowych i gimnazjów. Udzielane z
bud¿etu miasta stypendia stanowiæ bêd¹ równie¿ wyra�ne wsparcie dla tych
uczniów, którzy pomimo trudnej sytuacji rodzinnej lub materialnej konsekwentnie
i wytrwale d¹¿¹ do zdobywania wiedzy dla dobra w³asnego i spo³ecznego.

Wierzê, ¿e inicjatywa ta zostanie przychylnie przyjêta i wpisze siê do historii
Naszego Miasta, jako trwa³y wyraz pamiêci Wielkiego Papie¿a Jana Paw³a II.

Prezydent Miasta
Tomaszowa Mazowieckiego

         Miros³aw Kukliñski

24.XI.2005 godz.17.00 � Wieczór andrzej-
kowy w Klubie Seniora ; Miejsce MOK ul.
�w. Antoniego 55 (dawna �Przyja�ñ�)

25.XI.2005 godz.18.30 � Koncert pt. �MOK
z jesienn¹ muz¹� ; Miejsce: MOK ul. Browarna 7

01.XI-30.XI.2005 � Wystawa plastyczna pt. �Kolory Je-
sieni� ; Miejsce: sala MOK ul. Browarna 7

listopad � Konkurs dla plastyków nieprofesjo-
nalnych pod patronatem Prezydenta Miasta To-
maszowa Mazowieckiego
    p. n.: �Ocaliæ od zapomnienia�
  - od 07.XI.2005 � wystawa prac konkursowych
  - 01.XII.2005 r. - wernisa¿ i rozdanie nagród

    Organizator: Stowarzyszenie Amatorów Plastyków

29.XI.2005 godz.18.00 � Wieczór
wró¿b andrzejkowych � sala DOK

18.XI.2005 godz.16.00 - I Festiwal Piosenki
Lirycznej - Kino �W³ókniarz�

29.XI.2005 godz.18.00 - Spektakl
pt. �Kraina Ba�ni� w wykonaniu grupy
�Chichot�

Miejsce: O.K.�TKACZ� ul. Pi³sudskiego 34

WYSTAWY CZASOWE
do 4.XII.2005  - � Ch³opi - Lite-
racki Nobel�
LEKCJE MUZEALNE REALI-

ZOWANE W OPARCIU O WYSTAWY STA£E I CZASOWE
do 4.XII.2005 - � £owicka kultura ludowa�
do 4.XII.2005 - � Pisarz, aktor czy kolejarz. W³adys³aw
Reymont � 80.rocznica �mierci�
�Muzealni tropiciele� - cykl zajêæ edukacyjnych, interdy-
scyplinarnych

WYSTAWY:
do koñca 2005 roku - �Wojna zatrzymana w Pilicy� - wystawa czasowa upamiêtniaj¹ca walki na Linii Pilicy oraz 60 roczni-
cê zakoñczenia II wojny �wiatowej
do koñca 2005 roku - �Pilica, której nie ma� - wystawa czasowa prezentuj¹ca fotografie z lat 50. i 60. XX w. przedstawiaj¹-
cych tereny zalane obecnie przez Zalew Sulejowski
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Tomaszów wysoko w rankingu
20 miejsce w kraju (na 2.500 miast

i gmin do 100.000 mieszkañców)
zaj¹³ Tomaszów Mazowiecki w ran-
kingu Ministerstwa Finansów. Staty-
stycy uwzglêdnili dochody za pierw-
sze pó³rocze 2005 roku.

Tomaszów ma 50 mln 52 tysi¹ce
z³otych dochodu, tylko o 110.000
mniej ni¿ Be³chatów. Dochód na jed-
nego mieszkañca wyniós³ w Toma-
szowie � 715 z³otych.

- Mnie wynik bardzo satysfakcjo-
nuje. W 2002 roku po wyborach sa-

morz¹dowych przejmowa³em bud¿et
w wysoko�ci nieco ponad 70 mln z³o-
tych, dzisiaj po stronie dochodów ma
ok. 100 mln z³otych. To pokazuje,
¿e dobrze siê gospodarujemy w
gminie i bardzo dobrze zabiegamy
o dochody gminy. Na pewno bê-
dziemy siê staraæ, aby by³o jeszcze
lepiej. Praca do wykonania jest
ogromna, ale satysfakcjonuje mnie
to, ¿e s¹  efekty naszej pracy w
mie�cie � ocenia prezydent Miro-
s³aw Kukliñski.

W 2002 roku ca³oroczny bud¿et wynosi³ 72 mln 400 tys. z³otych a w 2005
roku wyniesie prawie 100 mln (plan 94 mln 652 tys.).

Jan Pawe³ II patronem �Dwunastki�Jan Pawe³ II patronem �Dwunastki�Jan Pawe³ II patronem �Dwunastki�Jan Pawe³ II patronem �Dwunastki�Jan Pawe³ II patronem �Dwunastki�
�Dziecko jest rado�ci¹ nie tylko rodziców,
ale tak¿e Ko�cio³a i ca³ego spo³eczeñstwa�.

Jan Pawe³ II

W historiê Szko³y Podstawowej nr
12 i naszego miasta wpisa³a siê nowa,
wa¿na data, 15 pa�dziernika 2005 roku.
Nast¹pi³o wtedy uroczyste nadanie

szkole imienia Jana Paw³a II.
Wiele tygodni wcze�niej rozpoczê³y

siê przygotowania do tego niezwyk³e-
go dnia, zacie�ni³a siê wspó³praca miê-
dzy uczniami, nauczycielami i rodzica-
mi, o¿ywi³y kontakty ze �rodowiskiem
lokalnym, pojawi³a siê spontaniczna
chêæ pomocy ze strony sponsorów.

W ramach uroczysto�ci wikariusz bi-
skupi ks. infu³at Józef Fija³kowski od-
prawi³ Mszê �w. w ko�ciele pod we-
zwaniem �w. Antoniego, w trakcie któ-
rej zosta³ po�wiêcony sztandar szko³y
� dar rodziców uczniów Szko³y Pod-
stawowej nr 12.

Druga czê�æ uroczysto�ci rozpoczê-
³a siê pod budynkiem szko³y. Tu nast¹-
pi³o ods³oniêcie i po�wiecenie tablicy
pami¹tkowej, ufundowanej przez Woj-
ciecha Jaworskiego � równie¿ jednego
z rodziców. Tablica upamiêtnia decyzjê
Rady Miejskiej Tomaszowa Mazowiec-
kiego z 6 kwietnia tego roku, nadania
�Dwunastce� imienia Jana Paw³a II. Jej

ods³oniêcia dokona³ prezydent Miro-
s³aw Kukliñski.

Kolejna czê�æ uroczysto�ci odby³a
siê w sali gimnastycznej. Dyrektor szko-

³y Anna Wêgrzynowska serdecznie po-
wita³a zaproszonych go�ci � przedsta-
wicieli w³adz samorz¹dowych i o�wia-
towych, duchowieñstwa, przyjació³
szko³y oraz rodziców. Dokonano aktu
przekazania przez rodziców spo³eczno-
�ci uczniowskiej sztandaru szko³y. Na-
stêpnie zaprezentowa³y siê dzieci w
programie artystycznym po�wiêconym
pamiêci Patrona. Go�cie nie kryli
wzruszenia, a gor¹cym brawom nie
by³o koñca.

Wa¿nym elementem uroczysto�ci
by³o pozostawienie na specjalnie przy-
gotowanej tarczy szko³y pami¹tkowych
tarczek z nazwiskami przyby³ych go�ci.
Nie zabrak³o na niej tarczki z nazwi-
skiem ks. arcybiskupa Stanis³awa Dzi-
wisz, który przes³a³ serdeczny list, od-
czytany wszystkim zgromadzonym.

Uroczysto�æ zakoñczy³a siê poczê-
stunkiem, a w miêdzyczasie go�cie
mogli zapoznaæ siê z pracami plastycz-
nymi uczniów i albumami po�wiêcony-

mi papie¿owi, ze szkoln¹ ksiêg¹ kon-
dolencyjn¹. Szkolny zespó³ redakcyjny
obdarowywa³  te¿ wszystkimi numera-
mi specjalnej uczniowskiej gazety.

Ta piêkna i bogata w tre�ci uroczy-
sto�æ to owoc zaanga¿owania wielu na-
uczycieli i rodziców oraz wzorowej po-
stawy uczniów, albowiem bycie w szko-
le imienia Jana Paw³a II to nie tylko
godno�æ, ale i wyzwanie. Wyzwaniu
temu ca³a spo³eczno�æ szkolna bêdzie
stara³a siê sprostaæ. Wszyscy pragnie-
my bowiem, aby szko³a, której patro-
nuje Jan Pawe³ Wielki by³a miejscem,
gdzie rodz¹ siê idea³y, kszta³tuj¹ cha-
raktery, gdzie dzieci ucz¹ siê mi³o�ci i
dobra; wra¿liwo�ci, tolerancji i szacun-
ku dla drugiego cz³owieka.

W swych d¹¿eniach Szko³a Podsta-
wowa nr 12 nie jest sama. Ju¿ dzi� na-
le¿y do Rodziny Szkó³, którym patro-
nuje Jan Pawe³ II i ta wspólnota poma-
ga odkrywaæ prawdy zawarte w Jego
naukach i realizowaæ Jego duchowy te-
stament.

Materia³ przygotowany przez
Szko³ê Podstawow¹ nr 12

Wysypisko zamkniête

KRÓTKO

Tor
zamro¿ony

· Ruszy³y wspólne patrole policji i
Stra¿y Miejskiej. Od 27 pa�dziernika w
mie�cie pojawi³y siê dwa mieszane patro-
le. Dziêki temu przedsiêwziêciu na ulicach
Tomaszowa mo¿e byæ bezpieczniej.

· Najzdolniejsi tomaszowscy liceali-
�ci i gimnazjali�ci otrzymali stypendia na-
ukowe przyznane przez Stowarzyszenie
Lokalny Fundusz Roku 2000. W tym roku
otrzyma³o je 7 uczniów I Liceum Ogól-
nokszta³c¹cego, po dwóch z II LO i Ze-
spo³u Szkó³ Ponadgimnazjalnych nr
1.Stypendium wynosi 120 z³ miesiêcznie
i jest wyp³acane przez 9 miesiêcy w roku.

·  Rozstrzygniêto konkurs pla-
styczny �Co nam zosta³o z tych lat�
zorganizowany przez O�rodek Kul-
tury TKACZ. Najlepsze malunki i
rysunki znajd¹ siê na p³ytkach ce-
ramicznych przygotowanych przez
Ceramikê Parady¿. W poszczegól-
nych kategoriach wiekowych trium-
fowali: 5-8 lat � Magdalena Cho-
chowska �(SP 10), 9-11 lat � Kama
Kobalczyk (DOK), gimnazjali�ci �
Agata Zepart (MOK), szko³y ponad-
gimnazjalne � Dominika Badura
(ZSP 6).

· Tomaszowski PKS zakupi³ cztery
u¿ywane autobusy marki Mercedes. S¹
w dobrym stanie technicznym.

W Urzêdzie Miasta odby³o siê spo-
tkanie dotycz¹ce sk³adowiska odpadów,
którego w³a�cicielem jest firma SITA.
Od 1 listopada sk³adowisko to jest za-
mkniête, poniewa¿ Wojewoda £ódzki
nie wyda³  zintegrowanego pozwolenia
na jego prowadzenie.

W spotkaniu uczestniczyli przedsta-
wiciele firmy SITA, Lasów Pañstwo-
wych, wicewójt gm. Lubochnia Krysty-
na �witkowska - Ruta oraz wiceprezy-
dent Jan ¯erek.

- Nie jestem zadowolony z przebie-
gu spotkania. Moje oczekiwania by³y

takie, ¿e sprecyzujemy na jakich warun-
kach SITA przejê³a by obowi¹zki zwi¹-
zane z dalszym funkcjonowaniem i re-
kultywacj¹ wysypiska � podkre�la
J. ¯erek. � Ze strony miasta zaprezen-
towa³em stanowisko, ¿e musimy domó-
wiæ siê w sprawie rekultywacji jednego

i drugiego wysypiska, jak równie¿ mu-
simy uzyskaæ zapewnienie, ¿e znowu
spó³ka nie bêdzie zwozi³a do Tomaszo-
wa �mieci z ca³ej Polski. Nie chcemy,
aby by³a taka sytuacja, ¿e wysypisko,
które mia³o funkcjonowaæ 20 lat zosta-
³o zasypane po trzech. Jeste�my jednak
nadal otwarci na dalsze rozmowy � do-
daje wiceprezydent.

Zdaniem prezydenta Miros³awa Ku-
kliñskiego zamkniêcie wysypiska nie
oznacza dla miasta nic gro�nego. � Prze-
widywali�my, ¿e taka sytuacja mo¿e
mieæ miejsce. SITA nie mia³a bowiem
¿adnego tytu³u prawnego do terenu.
Kupi³a tylko naniesienia. Moja rola jest
taka, aby ludzie nie p³acili wiêcej za
wywóz �mieci. Pojawi³ siê nowy prze-
wo�nik na naszym rynku. Nie obawia-
my siê ¿adnego radykalnego wzrostu
cen � twierdzi prezydent.

�mieci z Tomaszowa trafiaj¹ teraz na
sk³adowiska odpadów do Kamieñska,
Be³chatowa czy Piotrkowa. Poza tym w
Tomaszowie funkcjonuje przesypow-
nia, z której korzysta firma ALTVATER.

Prezydent Miros³aw Kukliñski przy-
pomina, ¿e Tomaszów chce wraz z gmi-
nami powiatu tomaszowskiego wybu-
dowaæ niekomercyjne, komunalne wy-
sypisko. Podpisane zosta³o ju¿ w tej
sprawie porozumienie intencyjne.

 (aw)

Tor ³y¿wiarski �Pilica� zosta³
zamro¿ony. W poniedzia³ek odby³
siê pierwszy trening. 19-20 listo-
pada (sobota, niedziela) w Toma-
szowie odbêd¹ siê zawody inau-
guruj¹ce sezon w kraju � Puchar
Polski w ³y¿wiarstwie szybkim. Po
tej imprezie tor bêdzie dostêpny
dla mieszkañców miasta. Jak za-
powiada dyrektor OSIR � Krzysz-
tof Janik � jeszcze w listopadzie
odbêd¹ siê Miêdzywojewódzkie
Mistrzostwa M³odzików.

Zgodê na wcze�niejsze mro¿e-
nie toru wyda³ prezydent Miros³aw
Kukliñski:

� Puchar Polski bêdzie dobr¹
promocj¹ dla Tomaszowa, bowiem
do naszego miasta przyjedzie wie-
lu zawodników z ca³ego kraju. De-
cyzja prezydenta to równie¿ wiêk-
sza szansa na to, ¿e w przysz³ym
roku do Tomaszowa trafi rolba �
maszyna do pielêgnacji lodu. Na
razie PZ£S wypo¿yczy nam j¹ do
koñca roku.
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Nagrody dla nauczycieliNagrody dla nauczycieliNagrody dla nauczycieliNagrody dla nauczycieliNagrody dla nauczycieli Tomaszowianie wsród
najlepszych par na swiecie

Rozstrzygniêcie konkursów poetyckich

Wyniki wspó³zawodnictwa:
Szko³y podstawowe:
I miejsce � SP 1 � 99 pkt � dyr. Stanis³awa W¹cha³a
II miejsce � SP 12 � 96 pkt � dyr. Anna Wêgrzynowska
III miejsce � SP 14 � 94 pkt � dyr. S³awomir ¯egota
IV miejsce � SP 10 � 88 pkt � dyr. Miros³aw Zieliñski
V miejsce � SP 7 � 42 pkt � dyr. Janusz Niemczyk
VI miejsce � SP 6 � 36 pkt - dyr. Lena S³owikowska
VII miejsce � SP 13 � 26 pkt � dyr. Ewa B³aszczyk

Gimnazja:
I miejsce � Gimnazjum nr 7 � 112 pkt � dyr. Marek Parada
II miejsce � Gimnazjum nr 3 � 90 pkt � dyr. Miros³awa Tomczyk
III miejsce � Gimnazjum nr 6 � 89,5 pkt � dyr. Jolanta Jab³oñska
IV miejsce � Gimnazjum nr 4 � 78 pkt � dyr. Miros³aw Zieliñski
V miejsce � Gimnazjum nr 1 � 64 pkt � dyr. Gwidona Kwiatkowska
VI miejsce � Gimnazjum nr 2 � 58,5 pkt � dyr. Anna Anzorge
VII miejsce � Gimnazjum nr 8 � 39 pkt � dyr. Lena S³owikowska

Z okazji Dnia Edukacji Narodowej prezydent Miros³aw Kukliñski przyzna³
nagrody za osi¹gniêcia dydaktyczno � wychowawcze wyró¿niaj¹cym nauczycie-
lom. Otrzymali je:

Miros³awa Tomczyk � dyrektor Gimnazjum nr 3,
Janusz Niemczyk � dyrektor Szko³y Podstawowej nr 7,
Ewa Skura � dyrektor Przedszkola nr 3,
Katarzyna Ogórek � dyrektor Przedszkola nr 14,
Jolanta Olczyk, Anita Szpunar � nauczyciele w Zespole Szkó³ nr 4,
Piotr Kaniewski � nauczyciel w Gimnazjum nr 3,
Maria Celoch � nauczyciel w Gimnazjum nr 6,
Maria �ledziñska � nauczyciel w Gimnazjum nr 7,
Krzysztof Krawczyk � nauczyciel w Szkole Podstawowej nr 7,
Wanda Pop³awska � nauczyciel w Szkole Podstawowej nr 12,
Ewa Lenarcik � nauczyciel w Szkole Podstawowej nr 13,
Miros³awa P³acheta � nauczyciel w Szkole Podstawowej nr 14,
Ma³gorzata Mokrogulska � nauczyciel w Przedszkolu nr 2,
Danuta �witkowska � nauczyciel w Przedszkolu nr 3,
Ilona Byster � nauczyciel w Przedszkolu nr 20.
Uroczyste wrêczenie nagród odby³o siê w sali Zespo³u Szko³ nr 4.
Podczas tej uroczysto�ci wiceprezydent Gra¿yna Hara�na og³osi³a wyniki wspó³-

zawodnictwa sportowego uczniów szkó³ podstawowych i gimnazjów.
- Najwa¿niejszym celem wspó³zawodnictwa jest udzia³ dzieci i m³odzie¿y w

sportowej rywalizacji oraz kreowanie nawyku aktywnego wypoczynku w�ród m³o-
dego pokolenia mieszkañców naszego miasta � podkre�la³a Gra¿yna Hara�na.

Moldawia � kraj dla wielu Polaków
zupelnie nieznany. My od marca tego
roku, po zdobyciu tytulu v-ce Mistrza
Polski w stylu standard, wiedzielismy,
ze tam bedziemy reprezento-
wac nasz kraj na Mistrzo-
stwach Swiata, my i para z Lo-
dzi.

Po przejechaniu 1100 km
dotarlismy na miejsce. Kiszy-
niów przywital nas bardzo
zimna noca. Zakwaterowani
bylismy w hotelu �National�
otoczonym pomnikami       i
fontannami. Moldawia to w
ogóle kraj pelen pomników i
cerkwi, kraj, w którym slychac
jezyk rosyjski, ukrainski, ru-
munski, bulgarski, wlasciwie
zlepek kulturowy poludniowo-
wschodniej Europy.

Mielismy okazje trenowac
w szkole tanca �CORDEAN-
CA� prowadzonej przez Petru
Gozuna. Tanczy w niej 3,5 tys.
dzieci i mlodziezy. Najmlodsi
maja po 4 latka. Dysponuja 20 salami
do tanca. Niesamowite wrazenie. Szkola
tanca jest chluba moldawskiej republi-
ki, ma fantastyczne warunki do pracy,
zarówno lokalowe jak i finansowe.

W dzien mistrzostw pobudka byla o
6.30. O 8 rano autokar  zawiózl nas na
miejsce turnieju. Tam moglismy zapo-
znac sie z rozmieszczeniem szatni, sali
do tanca, dokonac rejestracji i odbyc
próbe parkietu. Potem powrót do hote-
lu, szybkie sniadanie, fryzury, makijaz,
ostatnie przejrzenie strojów i o godz.
12.00 znów pojechalismy na sale. Stres

ogromny. Dobra dyspozycja fizyczna
miala dla nas ogromne znaczenie. Nie-
jednokrotnie juz odczulismy na swoich
organizmach róznice wody i kuchni in-
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na, prawdziwie standardowa. Kryszta-
lowe zyrandole, mozaikowy parkiet, mnó-
stwo kwiatów i oczywiscie flagi wszyst-
kich panstw, w tym równiez bialo-czer-
wona. W szatni slychac bylo jezyki: chin-
ski, japonski, francuski, niemiecki, angiel-
ski no i oczywiscie rosyjski.

O godz. 14.00 rozegrana zostala
pierwsza runda. Startowalo 57 par. W
szatni ogromne skupienie. Od razu do-
stalismy sie do 32 par, dlatego tez nie
tanczylismy     w repasazach. Ogromna
radosc  a jednoczesnie oszolomienie,
kiedy okazalo sie, ze tanczymy w

cwiercfinale Mistrzostw Swiata czyli
wsród 24 najlepszych par.

O godz. 19.30 nastapilo oficjalne
otwarcie imprezy. Prezydent Republiki
Moldawii � Vlamidir Voronin bardzo
serdecznie powital pary z calego swia-
ta, zyczac im sukcesów i milych wra-
zen z jego kraju. Bylismy bardzo szcze-
sliwi stojac na parkiecie przed tablicz-
ka z napisem POLAND. Juz bardziej
spokojni zatanczylismy w tej rundzie,
walczac o kazde skreslenie, które w
konsekwencji rzutowac mialo na nasze
miejsce w swiecie wsród par w katego-
rii 16-18 lat.

Wywalczylismy dla Polski 21 miej-
sce. Jestesmy zadowoleni, choc za nami
ponad rok bardzo ciezkiej pracy, naszej
i naszego trenera - Grzegorza Rybickie-
go. Satysfakcje tym wieksza, ze prze-
graly z nami pary z Anglii, która jest
kolebka standardu, z Ukrainy, Slowa-
cji, USA, Hiszpanii i wielu innych.
Wrócilismy z cudownymi wspomnie-
niami, nowymi wrazeniami i znajomo-
sciami. Przed nami teraz przygotowa-
nia do Mistrzostw Polski w standardzie
i w lacinie, które odbeda sie       w lutym
i marcu 2006. Dziekujemy trenerowi
Grzegorzowi Rybickiemu za prace a
przede wszystkim wsparcie, oraz na-
uczycielom II L O, którzy pomagali nam
laczyc nauke i nasza najwieksza pasje
� taniec towarzyski.

Jakub Rybicki
Agata Wiedro

Tomaszowski Klub Tanca
Towarzyskiego
CANTINERO

Miejskiego Osrodka Kultury

W sali kina W³ókniarz uroczy�cie roz-
strzygniêto dwa konkursy: XXII Turniej
Jednego Wiersza �Kobieta� oraz II Ogól-
nopolski Konkurs Literacki �Promieñ
Nadziei�.

Organizatorami konkursów byli:
Miejska Biblioteka Publicz-
na, Stowarzyszenie Rodzin
Dzieci Niepe³nosprawnych,
Wydzia³ Promocji, Kultury i
Sportu Urzêdu Miasta oraz
Powiatowe Centrum Pomocy
Rodzinie.

Turniej Jednego Wiersza
zosta³ zorganizowany dla
upamiêtnienia patronki MBP
Teresy Gabrysiewicz �
Krzysztofikowej, poetki i pi-
sarki, dzia³aczki spo³ecznej
pracuj¹cej przez 25 lat jako
bibliotekarka. - Jej twórczo�æ
poetycka zawiera siê w latach
1963 � 1978. Trudy wej�cia
na Parnas m³oda poetka po-
dejmuje ju¿ jako 8-letnia
uczennica pod czujnym
okiem pierwszego recenzen-
ta jej twórczo�ci, nauczyciela ³aciny �
podkre�la³a Agnieszka Szamborska, se-
kretarz jury. O ¿yciu Teresy Gabrysie-
wicz � Krzysztofikowej publiczno�æ do-
wiedzia³a siê o wiele wiêcej podczas
uroczystego podsumowania.  - Nie by³o
na konkursie wierszy z³ych. Wiele by³o

zaskakuj¹co dobrych � podkre�la³
Krzysztof Stefaniak � przewodnicz¹cy
jury Turnieju Jednego Wiersza. Obok
niego nades³ane wiersze oceniali ponad-
to Rafa³ Orlewski i Zdzis³aw Dziubec-
ki. Jury nie przyzna³o I nagrody.  Przy-

znano natomiast drugie  nagrody w wy-
soko�ci 300 z³ dla Barbary Gajewskiej
i Marty Pawlickiej. III nagrodê (200 z³)
otrzyma³a Edyta Wiszowata. Jury przy-
zna³o równie¿ trzy wyró¿nienia dla
Andrzeja Wajzela, Agnieszki Pastusiak
oraz Janiny No¿ownik.

Na drugi konkurs wp³ynê³o kilkaset
utworów. � Poziom konkursu by³ do-
bry. Po I edycji jego uczestnicy zasto-
sowali siê do uwag organizatorów i jury
� podsumowa³a Marianna Przewo�nik,
prezes Stowarzyszenia Rodzin Dzieci i

Osób Niepe³nosprawnych, cz³onek
jury. - Ogromna rado�æ, ¿e m³odzi lu-
dzie niepe³nosprawni chc¹ braæ udzia³
w ¿yciu codziennym. Osoby niepe³no-
sprawne s¹ tacy sami jak my, maj¹ ser-
ce po tej samej stronie i pragn¹ mi³o�ci
� doda³a podczas uroczystego podsumo-
wania. Przewodnicz¹cym jury by³ Rafa³
Orlewski a obok niego i prezes Przewo�-
nik prace oceniali równie¿  Zdzis³aw
Dziubecki z Klubu Literackiego �Zako-
le� i Ewa Adamska, dyrektor MBP.

I nagrodê i 500 z³otych otrzyma³a
Dorota Orzeszek z £odzi, II nagroda
(400 z³) przypad³a Monice Chry-
stoph ze Starej Siennicy a III-cia
(300 z³) dla Ko³a Literackiego przy
WTZ �S³yszê serce� w £odzi. Przy-
znano tak¿e cztery równorzêdne
wyró¿nienia po 200 z³otych dla:
Sylwii Chru�cickiej z Gdañska,

Magdaleny Dudkowskiej i Daniela
Felakowskiego ze Zduñskiej Woli
oraz Olesi Kornienko z Warszawy.

Poezjê laureatów prezentowali
uczniowie III Liceum Ogólnokszta³c¹-
cego w Tomaszowie przygotowani
przez p. Izabelê Szymañsk¹.        (aw)

Fot: Nagrody w Turnieju Jednego Wiersza
wrêczali: wiceprezydent Gra¿yna Hara�na
i wiceprzewodnicz¹cy Rady Miejskiej
Bogus³aw Drozdowski.
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K O M U N I K A T
Miejskiego Sztabu Reagowania Kryzysowego

w zwi¹zku z zagro¿eniem wyst¹pienia ptasiej grypy

Na posiedzeniu w dniu 21.10.2005 roku stwierdzono, ¿e na dzieñ dzisiejszy nie wystêpuje ¿adne ognisko zaka-
¿enia ptasi¹ gryp¹ na terenie Polski.

Zosta³y jednak podjête �rodki zaradcze maj¹ce wykluczyæ powstanie takich ognisk w przysz³o�ci polegaj¹ce na zakazie:
- organizowania targów, wystaw, pokazów i konkursów z udzia³em ¿ywych kur, kaczek, gêsi, indyków, przepiórek,

perlic, strusi oraz innych bezgrzebieniowych, go³êbi, ba¿antów, kuropatw.
- przechowywania i prezentacji w celu sprzeda¿y, oferowania do sprzeda¿y, dostarczania oraz ka¿dego sposobu zbycia

w/w zwierz¹t na targowiskach,
- utrzymywania drobiu na otwartej przestrzeni.

Dotychczas podjête �rodki ochronne polegaj¹ na zakazie przywozu ¿ywych ptaków, jaj, �wie¿ego miêsa i innych
produktów nie poddanych obróbce cieplnej z rejonów objêtych w/w chorob¹.

 W przypadku stwierdzenia nastêpuj¹cych objawów u zwierz¹t hodowanych w gospodarstwach takich jak :
- spadek spo¿ycia paszy i wody wy¿szy ni¿ 20%,
- spadek nie�no�ci jaj wy¿szy ni¿ 5% w okresie d³u¿szym ni¿ 2 dni,
- zwiêkszenie �miertelno�ci drobiu wy¿sze ni¿ 3% w ciagu tygodnia oraz
- jakichkolwiek objawów klinicznych u drobiu takich jak :
obrzêk, zasininie grzebienia i dzwonków, silnego ³zawienia, kichania i duszno�ci oraz biegunki
nale¿y natychmiast powiadomiæ o tym Powiatowego Lekarza Weterynarii w Tomaszowie Mazowieckim.
Równie¿ w przypadku znalezienia wiêkszej ilo�ci pad³ych ptaków ¿yj¹cych w stanie dzikim, nale¿y natychmiast

powiadomiæ Powiatowego Lekarza Weterynarii.
W nag³ych przypadkach mo¿na równie¿ powiadomiæ funkcjonariuszy Stra¿y Miejskiej lub Policji, którzy maj¹

obowi¹zek przekazania tej informacji Powiatowemu Lekarzowi Weterynarii.

Wa¿ne telefony :
1. Powiatowy Lekarz Weterynarii � 723-62-37,
2. Stra¿ Miejska � 986, 724-65-06 oraz 724-23-11 wew. 282,
3. Powiatowa Komenda Policji � 997,

Dmuchajmy na zimne Odebrano zadaszenie

W zwi¹zku z przyjêciem przez Ko-
mitet Europejski Rady Ministrów doku-
mentu pod nazw¹ �Za³o¿enia Europej-
skiej Debaty Publicznej� w dniu
29 listopada 2005r, o godz. 1100 w du¿ej
sali kinowej £ódzkiego Domu Kultury,
przy ul. Traugutta 18 w £odzi odbêdzie
siê konferencja regionalna umo¿liwia-
j¹ca mieszkañcom województwa ³ódz-
kiego wyra¿enie swoich opinii na temat
rozwoju Unii Europejskiej. Rejestracja
uczestników rozpocznie siê o godz. 1015.

Program konferencji (który zostanie
umieszczony na stronie internetowej
£ódzkiego Urzêdu Wojewódzkiego w
£odzi � www.lodz.uw.gov.pl) przewi-
duje wyst¹pienia przedstawicieli �wia-
ta nauki zajmuj¹cych siê tematyk¹ in-
tegracji europejskiej, jak równie¿ dys-
kusjê umo¿liwiaj¹c¹ wyra¿enie opinii
uczestników na temat przysz³o�ci inte-
gracji europejskiej. Po zakoñczeniu
konferencji odbêdzie siê poczêstunek.

Za organizacjê konferencji odpowia-
da Biuro Zarz¹dzania Funduszami Eu-
ropejskimi £ódzkiego Urzêdu Woje-
wódzkiego w £odzi - tel. (042) 664-10-
94. Potwierdzanie uczestnictwa w kon-
ferencji � do 25 listopada 2005r.

Order U�miechu dla Tomaszowianki

W Urzêdzie Miasta odby³o siê zebra-
nie sztabu kryzysowego podczas które-
go ocenione zosta³o zagro¿enie poja-
wienia siê wirusa �ptasiej grypy� w
Polsce.  S¹ to dzia³ania prewencyjne,
profilaktyczne, podjête z du¿ym wy-
przedzeniem. - Przede wszystkim chcie-
li�my  zapoznaæ siê z informacjami po-
siadanymi przez odpowiednie s³u¿by
sanitarne, opracowaæ sposoby maj¹ce
zapewniæ przestrzeganie wydanych
ostatnio rozporz¹dzeñ ministerstwa rol-
nictwa oraz przygotowaæ odpowiednie

procedury na wypadek znalezienia na
terenie naszego miasta martwych pta-
ków, które mog³yby byæ nosicielami wi-
rusa grypy � wyja�nia Leszek Jakubow-
ski, kierownik Referatu Zarz¹dzania
Kryzysowego i Spraw Obronnych Urzê-
du Miasta.

W spotkaniu udzia³ wzieli przedsta-
wiciele Urzêdu Miasta na czele z wice-
prezydentem Janem ¯erkiem, policji,
Stra¿y Miejskiej, Stacji Sanitarno-Epi-
demiologicznej oraz Powiatowy Lekarz
Weterynarii i Dyrektor Szpitala Rejo-

nowego.
Obecnie nie ma ¿adnego bezpo�red-

niego zagro¿enia �ptasi¹ gryp¹�. Refe-
rat Zarz¹dzania Kryzysowego apeluje
jednak do mieszkañców o przestrzega-
nie ju¿ wprowadzonych i ewentualnych
przysz³ych zaleceñ i o zrozumienie dla
podejmowanych dzia³añ, poniewa¿
g³ównym ich celem jest zapewnienie
wszystkim Pañstwu pe³nego bezpieczeñ-
stwa.

Poni¿ej komunikat po spotkaniu

S³u¿by miejskie dokona³y odbioru zadaszenia na jednej z alejek
targowiska miejskiego. Jest to kolejny etap modernizacji tego
wa¿nego dla miasta, miejsca handlu. Prezydent Miros³aw Kukliñski
oraz wiceprezydent Jan ¯erek obejrzeli efekt pracy wykonawców.
Szerzej na temat remontu targowiska pisali�my w poprzednim
numerze �NGT�.

Za serce, przyja�ñ,Za serce, przyja�ñ,Za serce, przyja�ñ,Za serce, przyja�ñ,Za serce, przyja�ñ,
dobro i cierpliwo�cdobro i cierpliwo�cdobro i cierpliwo�cdobro i cierpliwo�cdobro i cierpliwo�c

Szanowna Pani
Pragnê poinformowac, i¿ Miêdzynarodowa Kapitu³a Orderu U�miechu, pod-

czas posiedzenia, które odby³o siê w Warszawie, w dniu 30 wrze�nia br. og³osi³a
listê Kawalerów Orderu U�miechu na drugie pó³rocze 2005 roku.

Po ocenie otrzymanych od dzieci wniosków i rekomendacji, kapitu³a postano-
wi³a przyznac Pani to jedyne na �wiecie odznaczenie nadawane przez dzieci za
okazywane im serce, przyja�ñ, dobro i cierpliwo�c.

W imieniu Kapitu³y serdecznie gratulujê przyjêcia do grona Kawalerów Orde-
ru U�miechu i ¿yczê jak najd³u¿szej ofiarnej s³u¿by na rzecz dzieci.

Marek Paw³owski, sekretarz kapitu³y.
25 pa�dziernika br. pismo tej w³a�nie tre�ci dotar³o do r¹k Teresy Zaj¹c, szefo-

wej Zarz¹du Powiatowego TPD, ogólnie znanego animatora dzia³añ podejmowa-
nych na  rzecz dzieci,szczególnie tych, którym pomoc  jest nie tylko potrzebna, ale
czêsto wrêcz konieczna.

Przedstawiac Pani Teresy nie trzeba. Zna J¹ wiêkszo�ci obywateli naszego mia-
sta, a potwierdzeniem tego jest choæby przyznany Jej w 1997 roku pierwszy tytu³
Tomaszowianina Roku. Jest przede wszystkim organizatorem corocznych koncer-
tów Serce na d³oni��, z których dochód pokrywa koszty wakacyjnego wypoczynku
wychowanków tepedowskiej �wietlicy. Jest tak¿e znanym nauczycielem, wycho-
wawcom wielu pokoleñ tomasowskiej m³odzie¿y.

Podobnych przyk³adow mo¿na by jeszcze podac wiele.
Tym bardziej cieszy fakt uhonorowania tak presti¿owym odznaczeniem osoby

znanej i bardzo na tym polu dzia³alno�ci zas³u¿onej, do której okre�lenie � przyja-
ciel dziecka� przylgnê³o w Tomaszowie ju¿  dawno.

Gratulujemy i cieszymy siê razem z dziecmi- autorami wniosku do Kapitu³y.
Uroczysto�æ wrêczenia Orderu ju¿ wkrótce. Na pro�bê Pani Teresy Zaj¹c odbê-

dzie siê ona w Tomaszowie w drugiej po³owie stycznia podczas noworocznego
spotkania przyjació³ dzieci. kaj.

Pañstwowa Szko³a Muzyczna
im. Tadeusza Wroñskiego

5 listopada Pañstwowa Szko³a Muzycz-
na I i II stopnia w Tomaszowie Mazowiec-
kim obchodzi³a jubileusz 40 lecia istnie-
nia. W³a�nie z tej okazji na wniosek dy-
rekcji i pedagogów szko³a jako pierwsza
w Polsce przyjê³a imiê  profesora Tadeusza
Wroñskiego. Postaæ i dokonania profeso-
ra, jego barwna kariera wirtuoza skrzypiec,
doskona³ego pedagoga, autora ksi¹¿ek o
muzyce, filozofii, astrologii mo¿e stano-
wiæ wzór godny do na�ladowania. Przyjê-
cie jako patrona profesora Tadeusza Wroñ-
skiego jest dowodem zarówno uznania jak
i wdziêczno�ci tomaszowskiego �rodowi-
ska muzycznego , a tak¿e gestem wysoce
honorowym dla uczczenia  pamiêci tak wy-
bitnej postaci.

Na uroczysto�ci do Tomaszowa
przybyli: Wizytator CEA regionu ³ódz-
kiego p. E. Kujawa-Stebel, reprezen-
tantka Departamentu Szkolnictwa Arty-
stycznego z Ministerstwa Kultury p. B.
Drewniacka, go�cie z Akademii Mu-
zycznej w Warszawie: kanclerz P. By-
kowski, prof. K. Jakowicz z synem K.
Jakowiczem ,  inni uczniowie prof. Wroñ-

skiego oraz  w³adze miasta i powiatu.
Dzia³alno�æ Szko³y Muzycznej koncen-

truje siê przede wszystkim na pracy peda-
gogicznej, s³u¿¹cej wszechstronnemu roz-
wojowi zdolno�ci i zainteresowañ
uczniów, a tak¿e promowaniu kultury w
mie�cie oraz w regionie.

 Tomaszowska placówka cieszy siê nie-
s³abn¹c¹ popularno�ci¹ od wielu lat czego
wyrazem jest du¿a ilo�æ jej absolwentów
studiuj¹cych na renomowanych polskich i
zagranicznych uczelniach muzycznych.

Na uwagê zas³uguj¹ liczne wyró¿nie-
nia zdobyte przez uczniów w konkursach
regionalnych, ogólnopolskich i miêdzyna-
rodowych.

Szko³a jest tak¿e organizatorem kon-
kursów miêdzyszkolnych oraz regional-
nych którymi s¹ Regionalny Konkurs Du-
etów �Fortepian na 4 rêce�,  �Konkurs gi-
tarowy na wykonanie utworów Miros³awa
Dro¿d¿owskiego�. W obecnym roku szkol-
nym zorganizowany bêdzie pod patrona-
tem Ministerstwa Kultury �I Ogólnopol-
ski Konkurs M³odzie¿owy na skrzypce
solo im. Tadeusza Wroñskiego�
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Inauguracja roku w Akademii Polonijnej
Wiceprezydent Gra¿yna Hara�na uczestniczy³a w uroczystej inauguracji roku

akademickiego Akademii Polonijnej w Czêstochowie. Uczelnia ta powsta³a w 2001
roku (przekszta³cona z Wy¿szej Szko³y Jêzyków Obcych i Ekonomii). W rankin-
gach polskich uczelni prywatnych znajduje siê na miejscach od 2 do 4.

Rektorem Akademii Polonijnej jest ks. prof. dr Andrzej Kryñski.

Ada� prosi o pomoc

Kwesta numer 8Kwesta numer 8Kwesta numer 8Kwesta numer 8Kwesta numer 8

Prosimy o pomoc z zgromadzeniu �rodków na
przeprowadzenie operacji Naszego Dziecka. Ada�
ma obecnie 5 lat. Cztery lata temu przeszed³ ope-
racjê guza z³o�liwego �linianki przyusznej i pod-
dany by³ rocznej chemioterapii.

Obecnie guz wróci³ z wiêksz¹ si³a. Ada� jest po
czê�ciowej operacji i przyjmuje bardzo siln¹ che-
miê. Czeka go kolejna operacja, która spowoduje
uszkodzenie s³uchu i po³owy twarzy. Leczenie i

operacja za granic¹ dadz¹ mu wiêksz¹ szansê prze¿ycia i powrót do zdrowia.
Ka¿da ofiarowana kwota bêdzie cenna i za ka¿dy szczerze dziêkujemy.

Wdziêczni rodzice,
Monika i Andrzej Pawlak

FUNDACJA POMOCY DZIECIOM
Z CHOROB¥ NOWOTWOROW¥

Ul. Przybyszewskiego 47, 01-847 Warszawa
KONTO: Grupa Pekso S.A. V oddzia³ w Warszawie
Nr. 08-1240-1066-1111-0000-0006-1694
HAS£O: ADAM PAWLAK

Jazzowy wieczór
zaduszkowy

W Miejskim O�rodku Kultury
w Tomaszowie odby³ siê

Wieczór Zaduszkowy
z zespo³em All Blues Jazz.

W programie znalaz³y siê
standardy jazzowe

i bluesowe, vocal - Katarzyna
Komorek.

Ju¿ po raz ósmy staraniem cz³onków Towarzystwa Przyja-
ció³ Muzeum i powo³anego przez nie Spo³ecznego Komitetu
Opieki nad Grobami Zas³u¿onych Tomaszowian, w dniu
Wszystkich �wiêtych odby³a  siê zbiórka pieniêdzy na odno-
wienie zabytkowych tomaszowskich pomników cmentarnych.
Na tegoroczn¹ kwestê stawi³y siê 72 dwie osoby, reprezentu-
j¹ce najró¿niejsze grupy spo³eczne i zawodowe, od nauczy-
cieli, przedsiêbiorców, radnych po kombatantów, dziennika-
rzy, pracowników kultury. Zbiórka przeprowadzana by³a przy
wszystkich sze�ciu bramach cmentarzy po³o¿onych przy ul.
Smutnej. Wrzucaj¹cy datki obdarowywani byli okoliczno�cio-
wymi widokówkami, z których jedn¹ prezentujemy.

Po komisyjnym podliczeniu pieniêdzy okaza³o siê, ¿e do
puszek trafi³o 4.749 z³otych i 91 groszy. Pieni¹dze te, �zasi-
lone� tradycyjn¹ ju¿ dotacj¹ z miejskiej kasy, w ca³o�ci zo-

stan¹ przeznaczone na odnowienie najcenniejszych zabytków to-
maszowskich cmentarzy. Warto dodac, ¿e efektem dotychczaso-
wej dzia³alno�ci cz³onków Komitetu oraz darczyñców jest reno-
wacja dwunastu pomników nagrobnych. Kolejne czekaj¹ na  kon-
serwatorskie prace.

Jak mówi Jan Rybak, prezes Komitetu: suma zebranych w
tym roku �rodków znacznie przekroczy³a wynik ubieg³orocznej
kwesty, kiedy to do puszek trafi³o nieco ponad 3,5 tysi¹ca z³o-
tych. Pieni¹dze pozwol¹ na podjêcie kolejnych prac renowa-
cyjnych, na zachowanie dla potomnych �ladów po zas³u¿onych
dla miasta jego obywatelach.   kaj.

Grób odnowiony w 2001 roku z funduszy Spo³ecznego Ko-
mitetu Opieki nad Grobami Zas³u¿onych Tomaszowian. Rysu-
nek: Teresa Dura.

Parkan
z carskiej stacyjki

www.tomaszow-maz.pl

Skansen Rzeki Pilicy wzbogaci³
siê niedawno o kolejny eksponat, z
którym wi¹¿e siê ciekawa historia.
Jest nim niewysoki parkan stoj¹cy
do niedawna przy budynku stacji ko-
lejowej Jeleñ. Warto przypomnieæ,
¿e to w³a�nie tam przyje¿d¿ali ko-
lej¹ rosyjscy carowie � Aleksander
III i Miko³aj II, udaj¹c siê do swej
my�liwskiej rezydencji w Spale. Do-
cierali do niej licz¹c¹ 6 wiorst le�n¹
drog¹ wiod¹c¹ wzd³u¿ prawego
brzegu Pilicy.

Niepozorny na pierwszy rzut oka
p³otek po bli¿szym przyjrzeniu siê
wzbudza zainteresowanie. Nie wia-
domo dok³adnie, kiedy zosta³ zbu-
dowany. Pewnym jest natomiast, ¿e
elementy, z których powsta³ maj¹
ponad 100 lat! Za s³upki pos³u¿y³y
bowiem szyny kolejowe starego
typu, na których widniej¹ daty i ro-
syjskie napisy. Najstarszy element
pochodzi z 1883 roku! Parkanowe
s³upki zwieñczono ozdobnymi,
¿eliwnymi kulami.

Wiêcej na stronie www.skansen-
pilicy.pl.
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Jerzy Sosnowski �Jerzy Sosnowski �Jerzy Sosnowski �Jerzy Sosnowski �Jerzy Sosnowski �

Co z drogami?Co z drogami?Co z drogami?Co z drogami?Co z drogami?

TTTTTomaszowianinem Roku 2004omaszowianinem Roku 2004omaszowianinem Roku 2004omaszowianinem Roku 2004omaszowianinem Roku 2004
3 listopada w salach tomaszowskie-

go muzeum, mieszcz¹cym siê w daw-
nym pa³acyku hrabiów Ostrowskich,
odby³ siê fina³ wyborów Tomaszowia-
nina Roku 2004. Plebiscyt ten jest co-
rocznie organizowany przez redakcjê
Tomaszowskiego Informatora Tygo-
dniowego. Tegorocznym laureatem na-
grody zosta³ Jerzy Sosnowski � cz³o-
wiek nietuzinkowy i ca³ym sercem od-
dany naszemu miastu. W ten listopado-
wy wieczór przybyli do muzeum laure-
aci tytu³u Tomaszowianin Roku z lat
ubieg³ych oraz osoby zaprzyja�nione z
Panem Jerzym. W�ród go�ci nie zabra-
k³o równie¿ przedstawicieli w³adz lo-
kalnych.

Po odczytaniu werdyktu Kapitu³y
Konkursu przez ks. Romana Pawlasa
Jerzy Sosnowski otrzyma³ statuetkê
�Tomasza� z r¹k Teresy Zaj¹c � pierw-
szej laureatki tytu³u oraz Edwarda Mu-
szyñskiego � Tomaszowianina Roku
2003. Gratulacje i wyrazy szacunku w
imieniu swoim oraz w³adz Miasta To-
maszowa Mazowieckiego z³o¿y³ laure-
atowi Prezydent Miros³aw Kukliñski.
Spotkanie zosta³o u�wietnione wystêpa-
mi uczniów tomaszowskiej szko³y mu-
zycznej.

Jerzy Sosnowski jest cenionym re-
gionalist¹, zajmuj¹cym siê przede
wszystkim badaniami przyrody, których
wyniki zawar³ w licznych artyku³ach i
publikacjach. Ca³e ¿ycie odda³ swojej
Ma³ej Ojczy�nie. Stara siê ¿yæ tak, aby
dla kolejnych pokoleñ pozostawiæ po
sobie co� cennego. Mimo podesz³ego

wieku i s³abego stanu zdrowia podej-
muje wci¹¿ nowe wyzwania, realizuj¹c
je z niezwyk³¹ wytrwa³o�ci¹.

Jednym z ostat-
nich dzie³ Pana
Jerzego jest
znajduj¹ca siê
w Skansenie
Rzeki Pilicy ko-
lekcja perfekcyjnie
wykonanych makiet przedstawiaj¹-
cych m³yny wodne ró¿nego typu, dwa
pilickie mosty oraz parowiec kursuj¹-
cy niegdy� po tej rzece. Siedem minia-
tur zosta³o wykonanych zaledwie w ci¹-
gu pó³tora roku! Osoby odwiedzaj¹ce
placówkê zatrzymuj¹ siê przy nich na
d³u¿ej i podziwiaj¹c kunszt autora po-
znaj¹ obiekty zwi¹zane z Pilic¹. Minia-
tury wykonane przez Jerzego Sosnow-
skiego s¹ tym cenniejsze, ze wraz z ich
bezp³atnym przekazaniem autor ofiaro-
wa³ Skansenowi cz¹stkê siebie. Niezwy-
k³a kolekcja makiet nale¿y do najatrak-
cyjniejszych eksponatów Skansenu
Rzeki Pilicy.

Dla Kapitu³y konkursu  Tomaszo-
wianin Roku te majstersztyki by³y ele-
mentem decyduj¹cym o wyborze tego-
rocznego laureata. Nie zapominano jed-
nak o innych wieloletnich dzia³aniach
Jerzego Sosnowskiego prowadzonych
na rzecz miasta i regionu.

Laureatowi tytu³u �Tomaszowia-
nin Roku 2004� serdecznie gratulu-
jemy, a tak¿e ¿yczymy szybkiego po-
wrotu do zdrowia.

em-pe fot. Maria Papiernik

fot. Maria Papiernik

Wyniki wyborów na Prezydenta RP � II tura
w Tomaszowie Mazowieckim

Lech KACZYÑSKI � 15.050 g³osów � 54,55 %

Donald TUSK          -  12.538 g³osów -  45,45 %

FREKWENCJA � 51,17 %

Liczba uprawnionych do g³osowania   - 54.588
Liczba wydanych kart                             - 27.932
Liczba obwodów                                     - 39

W Urzêdzie Miasta odby³o siê spotkanie zarz¹dców tomaszowskich dróg. Obec-
ni byli równie¿ przedstawiciele policji i Stra¿y Miejskiej. Wiceprezydent Jan ̄ erek
zwróci³ uwagê, ¿e ogólny stan dróg w Tomaszowie nie jest najlepszy, choæ na
drogi miejskie przeznacza siê coraz wiêcej pieniêdzy. Jednym z problemów jest
fakt, ¿e nie ma jednego zarz¹dcy, który dba³by o wszystkie drogi w mie�cie. Wice-
prezydent Jan ¯erek zaapelowa³ do zarz¹dów, aby w ich bud¿etach znalaz³o siê
jak najwiêcej �rodków na remont i modernizacjê dróg w Tomaszowie.

Podczas spotkania rozmawiano tak¿e o koordynacji dzia³añ podczas zbli¿aj¹-
cej siê zimy.                                                                                                    (aw)
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Z Misj¹ Gospodarcz¹ na Ukrainie
Na Ukrainie przebywa³a grupa to-

maszowskich przedsiêbiorców w ra-
mach Misji Gospodarczej zorganizo-
wanej przez Urz¹d Miasta.

Przedstawiciele firm przebywali
w Ivano - Frankowsku, mie�cie part-
nerskim Tomaszowa na zaproszenie
ukraiñskiej organizacji gospodarczej
SBEDIF.

Przedsiêbiorcy przedstawili swoje
firmy podczas spotkania zorganizowa-
nego w Urzêdzie Miasta a nastêpnie
rozmawiali bezpo�rednio z biznesme-
nami z Ivano - Frankowska. Rozmo-
wy w �cztery oczy� by³y mo¿liwe
dziêki kontaktom nawi¹zanym wcze-
�niej z grup¹ niezale¿nych przedsiê-
biorców m.in. podczas tegorocznych
Dni Tomaszowa. Dane tomaszowskich
firm trafi³y do bazy SBEDIF-u oraz

na stronê internetow¹ tej organizacji.
Swoje wyroby na Ukrainie, w tym

równie¿ w mie�cie partnerskim Toma-
szowa, sprzedaje m.in.  Ceramika Pa-
rady¿, której przedstawiciel wzi¹³ udzia³
w Misji Gospodarczej. Poza tym kon-
takty z lud�mi kultury nawi¹za³ - wcho-
dz¹cy w sk³ad delegacji - znany toma-
szowski artysta Józef Panfil.

Podczas pobytu w Ivano - Fran-
kowsku pe³nomocnik Prezydenta
Miasta Klaudiusz Wilmañski oraz
radny Mariusz Strzêpek przekazali
prezesowi Obwodowego Polskiego
Stowarzyszenia �Stanis³awów� Ore-
stowi Bezzubiakowi, materia³y nie-
zbêdne do pracy dziennikarskiej.
Wcze�niej do tego stowarzyszenia
trafi³ tak¿e komputer z monitorem
podarowany przez Prezydenta Mia-

sta Tomaszowa Mazowieckiego. Orest
Bezzubiak wydaje w jêzyku polskich
�Kurjer Stanis³awowski�, w którym
znalaz³a siê m.in. obszerna relacja z
ostatniego Festiwalu A MO¯E BY�MY
TAK...DO TOMASZOWA (nr 27 z lip-
ca 2005).

Po spotkaniach w Ivano � Frankow-
sku w drodze powrotnej przedsiêbior-
cy odwiedzili Cmentarze: £yczakow-
ski i Orl¹t Lwowskich, gdzie na Gro-
bie Nieznanego ¯o³nierza, obroñcy
Lwowa z³o¿one zosta³y kwiaty. Pó�-
niej cz³onkowie misji zwiedzili
lwowsk¹ starówkê.

Wyjazd by³ wspó³finansowany przez
Urz¹d Miasta Tomaszowa Mazowiec-
kiego a zorganizowa³o je Biuro Tury-
styczne TATIANA.

(aw)
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Powstanie AQUAPARK
Zgodnie z wcze�niejszymi zapo-

wiedziami Prezydent Miasta zamie-
rza w Tomaszowie Mazowieckim
zrealizowaæ budowê Aquaparku. Do
tej pory szukano najlepszej lokali-
zacji dla tak wa¿nej i kosztownej
inwestycji. Ekspertyzy wykaza³y, ¿e
budowa p³ywalni na Niebrowie jest
nieracjonalna. Dlatego po przeana-
lizowaniu wielu aspektów prezydent
Miros³aw Kukliñski uzna³, ¿e naj-
lepsz¹ lokalizacj¹ jest teren przy ul.
PCK w okolicy toru ³y¿wiarskiego.
Urzêdnicy dotarli do projektu toma-
szowianek, który � mówi¹c jêzy-
kiem komputerowym � jest kompa-
tybilny z planami Prezydenta Miasta.

Autorkami koncepcji nowej p³y-
walni i zadaszenia toru ³y¿wiarskie-
go w rejonie ulic PCK i Strzeleckiej
s¹ Katarzyna Rutkowska i Karina
Siudziñska. Jest to ich praca dyplo-
mowa, której promotorem by³ s³yn-
ny Wojciech Zab³ocki.  Obie panie
ukoñczy³y Architekturê i Urbanisty-
kê na Politechnice £ódzkiej a ich
praca zosta³a bardzo wysoko ocenio-
na. Prezydent po zapoznaniu siê z
projektem uzna³, ¿e jest on bardzo
ciekawy i mo¿liwy do realizacji w
naszych tomaszowskich warunkach.
Nie bez znaczenie jest tak¿e dla pre-
zydenta fakt zaprojektowania obiek-
tu przez m³odych tomaszowskich
architektów. - Warto siêgaæ do w³a-
snych, czêsto bardzo dobrych roz-
wi¹zañ promuj¹c jednocze�nie to-
maszowski potencja³ intelektualny
na zewn¹trz � uwa¿a prezydent Mi-
ros³aw Kukliñski.

- Temat pracy dyplomowej jest
spraw¹ dowoln¹. To student decy-
duje co bêdzie projektowaæ np. zaj-
mie siê architektur¹ sportow¹. Nie
musi tak¿e specjalnie dbaæ o kosz-
ty. Oczywi�cie te¿ nie mo¿na prze-
sadzaæ. Nie ma jednak takich real-
nych ograniczeñ.

Chcia³y�my zaj¹æ siê t¹ tematyk¹
dlatego, ¿e pochodzimy z Tomaszo-
wa. Podzieli³y�my siê tematem.
Kole¿anka zajê³a siê adaptacj¹ toru
³y¿wiarskiego a ja siê zajê³am no-
wym obiektem, p³ywalni¹. P³ywal-
ni¹ dlatego, ¿e w Tomaszowie nie
ma takiego obiektu, jest tylko basen
przy SP 12.

- Sama architektura by³a inspiro-
wana Olimpiad¹ w Sydney, bo to by³
ten moment, interesowa³y�my siê
obiektami, które powsta³y na tamt¹
imprezê. St¹d wziê³y siê pomys³y z
architektur¹ o konstrukcji maszto-
wej bo taka zosta³a zastosowana za-
równo przy zadaszeniu toru ³y¿wiar-
skiego jak i obiekcie p³ywalni � do-
daje.

Kilka lat temu koncepcje obu pañ
zaprezentowane zosta³y w Galerii
pod Arkadami. Jak wspomina Kata-
rzyna Rutkowska by³o spore zainte-
resowanie szczególnie tematem za-
daszenia toru ³y¿wiarskiego.

- Chcia³abym, aby powsta³ taki
obiekt w Tomaszowie. Tym bardziej,
¿e w okolicy toru ³y¿wiarskiego to
s¹ �wietne tereny w³a�nie na rozwój
rekreacji. By³oby mi³o, gdyby cho-
cia¿ po czê�ci zosta³ wykorzystany
mój projekt � mówi z nadziej¹ K.
Rutkowska.                               (aw)
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Prezentujemy II czê�æ raportu badania stanu nasycenia w obszarze handlu
i us³ug w Tomaszowie Mazowieckim

Ilo�æ sklepów w Tomaszowie Mazowieckim w latach 1999-2004.

Stan nasycenia sieci handlowej wg  bran¿
Na poziomie dobrym:
Na dobrym poziomie stan nasycenia sieci handlowej jest w nastêpuj¹cych  bran¿ach:
- spo¿ywcza
  indeks dla tradycyjnych sklepów wynosi -2,2
  dla supermarketów  -1,8
- przemys³owa z art. codziennego u¿ytku
  indeks dla tradycyjnych sklepów wynosi -2,3
  dla supermarketów  -1,9
- odzie¿ i obuwie
  indeks dla supermarketów wynosi  -3,3
  indeks dla tradycyjnych sklepów wynosi -2,4
- RTV AGD
  indeks dla tradycyjnych sklepów wynosi  -3,4
  dla supermarketów -2,5
Na poziomie �rednim:
Na �rednim poziomie stan nasycenia sklepami jest w nastêpuj¹cych bran¿ach:
- meble i wyposa¿enie wnêtrz
  indeks dla tradycyjnych sklepów wynosi   -5,6
- remontowo-budowlane  typu dom i ogród
  indeks dla tradycyjnych sklepów wynosi  -4,4
Na poziomie niskim:
Najmniej zadowalaj¹cy jest stan nasycenia sieci sklepów w bran¿ach:
- meble i wyposa¿enie wnêtrz
  indeks dla  supermarketów  wynosi   -8,5
- sportowo-turystyczne
  indeks dla tradycyjnych sklepów wynosi -6,1
  indeks dla supermarketów wynosi  -8,6
- remontowo-budowlanych typu dom i ogród
  indeks dla  supermarketów  wynosi  -7,2

Stan nasycenia sieci handlowej  wg  form handlu:
 Na poziomie dobrym:
Na dobrym poziomie stan nasycenia sieci handlowej wystêpuje w nastêpuj¹cych  formach handlu:
- sklepy tradycyjne
  bran¿a spo¿ywcza, indeks  -2,2
  bran¿a przemys³owa z art. codziennego u¿ytku,  indeks  -2,3
  bran¿a odzie¿ i obuwie, indeks  -2,4
  bran¿a RTV AGD,  indeks  -3,4
- supermarkety

  bran¿a spo¿ywcza, indeks  -1,8
  bran¿a przemys³owa z art. codziennego u¿ytku,  indeks  -1,9
  bran¿a odzie¿ i obuwie, indeks  -3,3
  bran¿a RTV AGD,  indeks  -2,5
Na poziomie �rednim:
Na �rednim poziomie stan nasycenia sieci handlowej wystêpuje w nastêpuj¹cych  formach handlu:
- sklepy tradycyjne
  bran¿a meble i wyposa¿enie wnêtrz, indeks  -5,6
  bran¿a remontowo-budowlana typu dom i ogród, indeks  -4,4
- supermarkety
Na poziomie niskim:
Na niskim poziomie stan nasycenia sieci handlowej wystêpuje w nastêpuj¹cych  formach handlu:
- sklepy tradycyjne
  bran¿a sport i turystyka, indeks  -6,1
- supermarkety
  bran¿a meble i wyposa¿enie wnêtrz,  indeks  -8,5
  bran¿a sport i turystyka, indeks  -8,6
  bran¿a rem-budowlana typu dom i ogród, indeks  -7,2

Odno�nie nasycenia sklepami wg form handlu  wyniki badania  wskazuj¹, ¿e - wy¿sze nasycenie
supermarketami ni¿ sklepami tradycyjnymi wystêpuje w bran¿ach: spo¿ywczej, przemys³owej z art.
codziennego u¿ytku, RTV AGD.  Za� - wy¿sze nasycenie sklepami tradycyjnymi ni¿ supermarketami
wystêpuje w bran¿ach: odzie¿ i obuwie,  meble i wyposa¿enie wnêtrz, sport i turystyka, remontowo-
budowlanej typu dom i ogród.

Rozmieszczenie hipermarketów spo¿ywczo-przemys³owymi na terenie kraju przedstawiony jest na
mapie Polski w za³¹czniku nr 2, a  hipermarketów remontowo-budowlanymi typu dom i ogród w za-
³¹czniku nr 3.  Zale¿no�æ lokalizacji wielkopowierzcniowych obiektów handlowych jest wyra�nie wi-
doczna. Zale¿y ona przede wszystkim od gêsto�ci zaludnienia, czyli od ilo�ci potencjalnych klientów.

1.2. Analiza dotychczasowego rozwoju ilo�ciowego sieci handlowej.

Sieæ sklepów w Tomaszowie Mazowieckim ulega³a ci¹g³ym zmianom. W analizowanym okresie tj.
w latach 1999 � 2004, stan sklepów w 1999 roku wynosi³ 899, za� w 2004 roku wzrós³ do 1011.

Wzrost ilo�ci sklepów  wyniós³ 12,3% w  stosunku do 1999 roku, mimo   okresowego spadku, który
wyst¹pi³  w roku 2000 i w 2003.

W strukturze sklepów w Tomaszowie Mazowieckim nadal dominuj¹ ma³e tradycyjne sklepy, które
stanowi¹ 92,1% ogó³u sklepów.
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� Na skwerze przed koszarami i komendantur¹ od rana (...) poczêli siê gromadziæ t³umnie mieszkañcy Tomaszowa oczekuj¹cy upragnionej chwili pozbycia siê
okupantów. Widz¹c to Niemcy wystawili w oknach karabiny maszynowe...�* O losach miasta i jego mieszkañców w du¿ej mierze zadecydowa³ blef komisarza niemieckiej
policji, z pochodzenia Polaka...

*- W³odzimierz Rud� �Tomaszowa
Mazowieckiego droga do niepodleg³o-
�ci: 1914-1918�, referat z dn.
12.11.1988 roku, Archiwum Pañstwo-
we w Tomaszowie Maz. (APT)

**- Relacja M. Maækowiaka- Mars-
felda z dn. 07.10.1937 o przebiegu roz-
brajania wojska niemieckiego w Toma-
szowie w dniu 12.11.1918, APT, Akta
Miasta Tomaszowa (AMT)

JAK NAD WOLBÓRK¥ ZACZÊ£A SIÊ POLSKA
12 listopada 1918 roku to jedna z

najwa¿niejszych dat w historii Toma-
szowa. Tego dnia miasto odzyska³o
wolno�æ. Po latach zaborów i okre-
sie niemieckiej okupacji spowodo-
wanej wojn¹ Tomaszów do³¹czy³ do
wolnych miast odradzaj¹cego siê
pañstwa polskiego. Zanim jednak na
domach pojawi³y siê bia³o- czerwo-
ne flagi w mie�cie dosz³o do wyda-
rzeñ, które o ma³y w³os nie zakoñ-
czy³y siê rozlewem krwi...

DOOKO£A SAMI NIEMCY

Choæ pod koniec I wojny �wia-
towej Tomaszów mia³ w³asn¹ Radê
Miejsk¹ i polskiego burmistrza to
jednak rz¹dzili tu Niemcy. W dniach
poprzedzaj¹cych pamiêtne wydarze-
nia listopadowe nad Wolbórk¹ sta-
cjonowa³ niemiecki batalion pospo-
litego ruszenia- Landsturm Infante-
rie Batalion Rybnik VI-19.

Dowództwo batalionu znajdowa-
³o siê w ¯akowicach, w Tomaszo-
wie natomiast  zosta³a rozlokowana
2 kompania batalionu pod dowódz-
twem kpt Keisera oraz znajdowa³a siê
tu Komendantura Wojskowa  z kpt Nus-

se na czele. W pobliskiej Spale za� sta-
cjonowa³a pozosta³a czê�æ niemieckie-

go Landsturmu Dodatkowo w Tomaszo-
wie znacz¹c¹ si³ê stanowi³a niemiec-

ka policja, w wiêkszo�ci z³o¿ona z
miejscowych Niemców, któr¹ ponad-

to wspiera³a niewielka liczebnie gru-
pa ¿andarmerii polowej. Na czele
wspomnianej policji sta³ Micha³
Marsfeld, a w³a�ciwie Micha³ Mars-
feld Maækowiak, Wielkopolanin z
pochodzenia, co jak siê okaza³o by³o
nie bez znaczenia dla tomaszowskich
dzia³añ wolno�ciowych.

ZACZÊ£O SIÊ
OD POLICJI

Momentem prze³omo-
wym dla miasta sta³ siê wy-
buch rewolucji w Rzeszy
Niemieckiej i abdykacja ce-
sarza Wilhelma. Na wie�æ o
zaistnia³ej sytuacji rozloko-
wane w Tomaszowie i oko-
licy wojsko niemieckie za-
czê³o czyniæ przygotowania
do ewakuacji. Z zachowa-
nych dokumentów i spisa-
nych relacji naocznych
�wiadków wynika, ¿e
Niemcy planowali opu�ciæ
zajmowane tereny w pe³-
nym uzbrojeniu. Ówczesny
burmistrz Tomaszowa T.
Osiñski i wspomniany ju¿
Marsfeld, widz¹c niemieckie przygo-
towania i s³ysz¹c o rozpoczêtej w nie-
których miastach polskich akcji roz-
brajania okupantów, 11 listopada wy-
dali niemieckiej policji polecenie z³o-
¿enia ca³ej broni palnej w budynku
Magistratu. W ten sposób nie tylko zo-
sta³y zmniejszone si³y niemieckie o
kilkudziesiêciu funkcjonariuszy, ale
tak¿e rozpoczê³y siê dzia³ania wyzwo-
leñcze...

POMOCNE K£AMSTWO

Nastêpnego dnia 12 listopada wcze-
snym rankiem na tomaszowskiej stacji
kolejowej pojawi³ siê poci¹g z uzbro-
jon¹ kompani¹ ze Spa³y. Do niej do³¹-
czyæ mia³a pozosta³a tomaszowska
czê�æ niemieckiego garnizonu. W tym

samym czasie w mie�cie � na skwerze
przed koszarami i komendantur¹ (...)

poczêli siê groma-
dziæ t ³umnie
mieszkañcy Toma-
szowa oczekuj¹cy
upragnionej chwi-
l i  pozbycia siê
okupantów. Wi-
dz¹c to Niemcy
wystawili  w
oknach karabiny
maszynowe, nie-
dozwalaj¹c zbli¿yæ
siê nikomu do ko-
szar.�* O losach
miasta i  jego
mieszkañców za-
decydowa³ w du¿ej
mierze do�æ pomy-
s³owy blef komisa-
rza Micha³a Mars-
felda. Gdy sytu-
acja pod koszarami
zaczê³a siê robiæ
coraz bardziej nie-
bezpieczna zosta³
on wezwany do

Magistratu, gdzie przedstawiciele
miejskiej w³adzy cywilnej, m.in. bur-
mistrz miasta i cz³onkowie Rady
Miejskiej, poprosili go o interwen-
cjê u niemieckiego dowództwa.

�Zatelefonowa³em do komendy mia-
sta i poprosi³em o zaprzestanie wszel-
kiej dzia³alno�ci zaczepnej i zagrozi³em,
aczkolwiek nieprawd¹, ¿e za Pilic¹ stoi

bateria polska, która rozpocznie ogieñ
na koszary gdyby wojsko podjê³o akcje
zaczepn¹. Na to zawezwa³ mnie komen-
dant miasta do pertraktacji (...) i ugo-
dzili�my (...) i¿ wojsko z³o¿y wszelk¹
broñ, amunicjê i sprzêt wojenny w rêce
polskie, a zatrzyma tylko osobista w³a-
sno�æ. Pod warunkiem oddania wszelkiej
broni i sprzêtu wojennego gwarantowa-
³em oficerom niemieckim wolny i hono-
rowy odjazd z Tomaszowa�**- tak wspo-
mina³ po latach w urzêdowych relacjach
Micha³ Marsfeld Maækowiak swój udzia³
w listopadowych wydarzeniach.

W SAMO PO£UDNIE

   Akcja rozbrajania okupantów roz-
poczê³a siê w samo po³udnie. Po prze-
kroczeniu bramy koszar i wyg³oszeniu

KIM BY£ MARSFELD?

W�ród historyków panuj¹ ró¿ne opinie na te-
mat jego osoby. Dla jednych Marsfeld by³ funk-
cjonariuszem, który nagle tu¿ przed odzyskaniem
przez Polskê niepodleg³o�ci odkry³ w sobie pol-
skie korzenie, dla innych za� by³ komisarzem,
który choæ nie wspiera³ tzw. polskiego ¿ywio³u
to stara³ siê mu nie przeszkadzaæ. Z zachowanych
w archiwum miasta dokumentów, w�ród których
spor¹ czê�æ stanowi¹ zeznania naocznych �wiad-
ków wydarzeñ wynika, i¿ w stosunku co do oso-
by by³ego komisarza nie mo¿na mieæ ¿adnych
w¹tpliwo�ci je�li chodzi o jego udzia³ w akcji
oczyszczania Tomaszowa z si³ okupacyjnych. Tak
wiêc czy kto� chce czy nie to nazwisko znalaz³o
swe miejsce w historii miasta.

krótkiego o�wiadczenia po niemiecku
do ¿o³nierzy Marsfeld i towarzysz¹ca
mu grupa 25 cz³onków POW, harcerze
oraz Milicja Robotnicza zaczêli odbie-
raæ broñ 2 kompanii Landsturm.  W
pewnej chwili z okien koszar, w kierun-
ku zgromadzonego na ulicy t³umu to-
maszowian, pad³y strza³y. Na szczê�cie
oby³o siê bez ofiar, a kilku zbuntowa-
nych niemieckich ¿o³nierzy szybko
obezw³adniono. Dalsze rozbrajanie
Niemców przebiega³o ju¿ w³a�ciwie bez
¿adnych zak³óceñ. �Niemieccy ¿o³nie-
rze tylko z plecakami zaczêli wychodziæ
na ulicê. Nikt im nie ubli¿a³ ani nie gro-
zi³. Pozbawieni broni przestali wzbu-
dzaæ nienawi�æ.�*

I PO PO£UDNIU

Nastêpnie akcja pozbawiania oku-
panta broni przenios³a siê na tomaszow-
ski dworzec kolejowy. Na pierwsz¹
pro�bê z³o¿enia broni oficerowie Land-
sturm odpowiedzieli odmownie. Wów-
czas dowodz¹cy peowiakami Franci-
szek O¿arski po naradzie z burmistrzem
i Rad¹ Miejsk¹ wyda³ kilku z nich roz-
kaz rozkrêcenia szyny poza dworcem i
obsadziæ stanowiska na skraju lasu tu¿
za miastem. Kolejna pro�ba tomaszo-
wian poparta informacj¹ o uszkodzo-
nych torach i rzekomo stoj¹cej za Pi-
lic¹ baterii polskich armat spotka³a siê
z przychylno�ci¹ strony niemieckiej.
Oczywi�cie nie oby³o siê bez prób
oporu, jeden z ¿o³nierzy zacz¹³ strze-

laæ w kierunku zgroma-
dzonego na peronach t³u-
mu, ale szybko pozbawio-
no broni. Po kilku minu-
tach tak¿e spalska czê�æ
niemieckiego garnizonu
zosta³a rozbrojona. Oko³o
godziny 16 poci¹g z nie-
mieckim wojskiem opu�ci³
dworzec w Tomaszowie.
Miasto by³o wolne. Na do-
mach pojawi³y siê bia³o-
czerwone flagi, na ulice
Tomaszowa t³umnie wyle-
gli jego mieszkañcy. Z na-
prêdce zorganizowanej na
balkonie jednej z kamienic
mównicy przemawiali bo-
haterowie dnia,  za�  w
triumfalnym pochodzie
maszerowali: kompania

POW, oddzia³ Milicji Robotniczej,
harcerze, Stra¿ Po¿arna i ka¿dy kto
w jakikolwiek sposób uczestniczy³
w akcji odbierania broni Niemcom.
Zewsz¹d dochodzi³y krzyki �Niech
¿yje Polska!� i... nad Wolbórk¹ za-
czyna³a siê w³a�nie Polska...

I.M.

Oto relacja Antoniego Wêglewskiego, kolejarza z Opoczna
o przebiegu rozbrajania oraz opanowania odcinka drogi ¿elaznej
Opoczno � Tomaszów � Koluszki.

7 listopada przyj¹³em urzêdowo ca³y dystans od Skar¿yska do Tomaszowa, od
in¿yniera oberleutnanta Stera, o czym zosta³ sporz¹dzony protokó³. 11 listopada
zawiadomi³ mnie stró¿ z mostu nad Pilic¹, ¿e powiedzia³ mu ¿o³nierz niemiecki /
od strony Opoczna na mo�cie Pilicy sta³a nasza stra¿ kolejowa, a od strony Toma-
szowa stra¿ niemiecka/, ¿e jutro, tj. 12 listopada, gdy  poci¹g bêdzie szed³ od
Opoczna do Tomaszowa, to na mo�cie na Pilicy wyleci w powietrze, gdy¿ Niemcy
most podminowali. 12 listopada poci¹giem pasa¿erskim pojecha³em na parowo-
zie do Tomaszowa /�/ Przy Pilicy poci¹g zatrzyma³ siê w odleg³o�ci pó³ wiorsty
od mostu; zszed³em z parowozu i na piechotê doszed³em do mostu. Tam zasta³em
naszego stró¿a, który mi zameldowa³, ¿e ledwie pó³ godziny temu zesz³a z mostu
stra¿ niemiecka i na mo�cie ze strony niemieckiej nie ma nikogo. Nagle us³ysza-
³em strza³y karabinów w mie�cie Tomaszowie; pomy�la³em sobie: dobrze idzie,
nasi rozbrajaj¹ Niemców. Przeszed³em most na Pilicy i nic podejrzanego nie za-
uwa¿y³em � poci¹g ruszy³ ze mn¹ do stacji Tomaszów.

Po przyj�ciu poci¹gu do Tomaszowa, zobaczy³em wielki ruch na stacji i t³umy
publiczno�ci cywilnej z miasta. Spotka³em urzêdnika ze s³u¿by ruchu Bronis³awa
Wêglewskiego, /�/ pytam siê zatem, co znaczy ten ruch nadzwyczajny. Odpo-
wiedzia³ mi, ¿e Niemcy szykuj¹ siê do ucieczki, ¿e on przyj¹³ ju¿ stacjê od nich, /
�/ Na stacji sta³ poci¹g niemiecki, przygotowany do odej�cia w stronê Koluszek, a
w nim pe³no wojska niemieckiego, uzbrojonego kompletnie. W tym wje¿d¿a konno
na peron jaki� m³odzieniec, m³odzieniec za nim przesz³o 20 ludzi naszych z karabi-
nami w rêku. M³odzieniec na koniu daje rozporz¹dzenie, aby rozbrojono ¿o³nierzy
niemieckich, znajduj¹cych siê w poci¹gu. Podziwia³em odwagê tych paru ludzi, z
jak¹ rzucili siê na poci¹g z wojskiem. Zrobi³o siê zamieszanie, by³y i strza³y, lecz w
przeci¹gu pó³ godziny na peronie sta³a armia z przesz³o 500 ludzi naszych, uzbrojo-
na w karabiny; wszystkim Niemcom odebrano broñ i zrewidowano ich.

W tem uwiadomi³y Koluszki, ¿e stamt¹d wyszed³ do Tomaszowa nasz poci¹g
s³u¿bowy, wstrzymali�my wiec odej�cie poci¹gu z Niemcami. Rozmawia³em w³a-
�nie o tym z zawiadowc¹ stacji Polakiem, gdy podszed³ do nas jaki� m³ody cz³owiek
z karabinem na plecach i mowi nam, ¿e poci¹g idzie od Koluszek nasz ju¿ polski, a
tam na 86 wior�cie  pod Cekanowem wyjêta jest szyna. Pytam siê kto ja wyj¹³?
Odpowiada, ¿e to on wyj¹³ szynê z polecenia swego komendanta, owego m³odzieñ-
ca na koniu; o ileby Niemcy nie dali siê rozbroic i poci¹g z nimi odszed³by, to ¿eby
siê z nimi w drodze wysypa³. /�/ Odczepiamy parowóz od poci¹gu niemieckiego i
jedziemy na spotkanie poci¹gu, a¿eby go uprzedzic. Podje¿d¿amy do miejsca, ale
ju¿ za pó�no, bo siê wykolei³, ale tak szczê�liwie, ¿e stan¹³ na szynach wszystkimi
Kolami. /�/ �i tak na pocz¹tek mia³em �wie¿¹ robotê na niemieckiej okupacji. /�/
Gdy linia zosta³a uporz¹dkowan¹, Niemcy niezw³ocznie wyjechali z Tomaszowa. I
tak siê zakoñczy³o rugowanie okupantow z tej okolicy.  Opr. kaj.

Na podstawie: W³odzimierz Rud� �Dokumenty pamiêtnych wydarzeñ 1918 roku
w Tomaszowie Maz., Opocznie i Rawie Maz.�� Archiwum Pañstwowe w Toma-
szowie Maz. 1988.

Tomaszowski dworzec kolejowy, zdjêcie z czasów I wojny �wiatowej- to w³a�nie tu znalaz³a swój fina³ akcja
rozbrajania niemieckich ¿o³nierzy, która przenios³a siê spod koszar w centrum miasta (dzisiejsza ulica
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Informacja o dy¿urach
Informujemy, ¿e Przewodnicz¹cy oraz Wiceprzewodnicz¹cy

Rady Miejskiej pe³ni¹ dy¿ury w nastêpuj¹ce dni:

Tomasz Kumek
Przewodnicz¹cy Rady Miejskiej

�roda  15.00 � 17.00

Bogus³aw Drozdowski
Wiceprzewodnicz¹cy Rady Miejskiej

�roda 9.30 � 11.30

Dariusz Smejda
Wiceprzewodnicz¹cy Rady Miejskiej

Pi¹tek 13.00 � 15.30

Waldemar Wendrowski
Wiceprzewodnicz¹cy Rady Miejskiej

Poniedzia³ek 10.00 � 12.00
Czwartek       10.00 � 12.00
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Radny z wygran¹Radny z wygran¹Radny z wygran¹Radny z wygran¹Radny z wygran¹

Komisje Rady Miejskiej (cz.4)

SESJA RADY MIEJSKIEJ

Radny Rady Miejskiej w Tomaszowie, Tadeusz Adamus
wygra³ jedn¹ z edycji teleturnieju �Najs³absze ogniwo�
emitowanego w Telewizji TVN. Tomaszowianin wzbogaci³ siê
o 9.400 z³otych brutto. W 5 rundach okaza³ siê najlepszy,
tylko raz o ma³y w³os nie wyeliminowali go pozostali
uczestnicy. Jednak dotrwa³ do fina³u, gdzie wygra³ z ze swoj¹
konkurentk¹ 4-3. � Cieszê siê ze zwyciêstwa. Kazimiera
Szczuka, która czêsto bywa niezno�na dla zawodników tym
razem by³a ³agodna � podkre�la Tadeusz Adamus.
- Zwyciêstwo dedykujê swojemu ojcu.

Gratulujemy i ¿yczymy wygranej w kolejnym teleturnieju.

Komisja Spraw
Spo³ecznych i Rodziny

Kontynuuj¹c cykl przedstawiaj¹cy poszczególne Komisje Rady Miejskiej dzisiejszym nu-
merze przedstawiamy Komisjê Spraw Spo³ecznych i Rodziny. Pracom komisji przewodni-
czy Krzysztof Konkiewicz (na zdjêciu). Ponadto w jej sk³ad wchodz¹: Dariusz Biñczyk -
wiceprzewodnicz¹cy, Krystyna Kosleak, Bogus³aw Drozdowski, Mariusz Wêgrzynowski
oraz Teresa Zalewska.

Zakres dzia³ania okre�la Statut Miasta. Do g³ównych problemów omawianych przez komi-
sjê nale¿¹ sprawy zwi¹zane z pomoc¹ spo³eczn¹, bezrobociem, czê�ciowo sprawy zwi¹zane z
o�wiat¹ oraz sytuacja materialn¹ mieszkañców miasta. Na posiedzenia komisji wielokrotnie s¹
zapraszani przedstawiciele instytucji zwi¹zanych z funkcjonowaniem pomocy dla najbiedniej-
szych mieszkañców naszego miasta m.in. Kierownik Powiatowego Urzêdu Pracy, Dyrektor
Miejskiego O�rodka Pomocy Spo³ecznej lub Kierownik Powiatowego Centrum Pomocy Ro-
dzinie. Ponadto radni zajmuj¹ siê problemami zwi¹zanymi z porz¹dkiem w mie�cie oraz bez-
pieczeñstwem publicznym. Systematycznie informowani przez Komendanta Stra¿y Miejskiej
odno�nie realizacji programu �Bezpiecznie Miasto� , Kieruj¹ w tej kwestii wnioski do Prezy-
denta Miasta.

Odno�nie bezpieczeñstwa publicznego Komisja Spraw Spo³ecznych i Rodziny Rady Miej-
skiej odby³a siê posiedzenia wraz z Komisj¹ Bezpieczeñstwa Publicznego i Transportu Rady
Powiatu Tomaszowskiego. Wypracowuj¹ wspólne wnioski wraz ze Stra¿¹ Miejsk¹ i Komend¹
Powiatow¹ Policji.

Radni kierowali wnioski do Prezydenta Miasta odno�nie Miejskiego Programu Profilaktyki
i Rozwi¹zywania Problemów Alkoholowych.

Komisja wielokrotnie wnioskowa³a o �rodki finansowe na monitoring miasta, które zosta³y
umieszczone w tegorocznym bud¿ecie miasta.

Ponadto tematem posiedzeñ komisji s¹ sprawy poszczególnych mieszkañców naszego mia-
sta, którzy zwracaj¹ siê o pomoc materialn¹. W najbli¿szym czasie na posiedzeniu komisji
zostan¹ omówione dzia³ania podejmowane w zakresie ³agodzenia problemu bezrobocia na te-
renie miasta.

Rozmowy w sprawie

Targowiska Miejskiego

W dniu 24 pa�dziernika 2005 r. odby³a siê XLVI
sesja Rady Miejskiej. Ze wzglêdu na ustawowy
termin do 30 pa�dziernika Tomasz Kumek Prze-
wodnicz¹cy Rady Miejskiej, zosta³ zobowi¹zany
do przedstawienia informacji na temat o�wiadczeñ
maj¹tkowych radnych Rady Miejskiej.  Ponadto
zosta³y omówione o�wiadczenia maj¹tkowe pra-
cowników samorz¹dowych zobowi¹zanych na
podstawie ustawy o samorz¹dzie gminnym.

W dalszej czê�ci sesji radni miejscy podjêli
uchwa³ê o sprzeda¿y kompaktora  £ � 34 K u¿y-
wanego dotychczas na wysypisku �mieci, którego
sprzeda¿ nast¹pi w drodze konkursu ofert. Ponad-
to Rada Miejska wyrazi³a zgodê na sprzeda¿ nie-
ruchomo�ci gruntowej stanowi¹cej w³asno�æ mia-
sta, po³o¿onej przy ul. Marii Sk³odowskiej � Cu-
rie 41-45 na rzecz jej u¿ytkownika wieczystego.

Wa¿nym punktem XLVI sesji punktem by³a in-
formacji Prezydenta Miasta na temat �Planu Re-
witalizacji Miasta Tomaszowa Mazowieckiego�.
Prezydent Miasta przedk³adaj¹c projekt radnym
zaznaczy³, i¿ bêdzie on szeroko konsultowany z
mieszkañcami i organizacjami dzia³aj¹cymi na te-
renie miasta. Jednym z g³ównych elementów pla-
nu bêdzie rewitalizacja pl. Ko�ciuszki, który wy-
maga gruntownej modernizacji. W najbli¿szym
czasie na p³ycie g³ównej placu zostan¹ umieszczo-
ne koncepcje jego zagospodarowania.

Radni zapoznali siê równie¿ z informacj¹ Prze-
wodnicz¹cego i Wiceprzewodnicz¹cych o dzia³al-
no�ci miêdzy sesjami oraz zg³osili szereg interpe-
lacji i wniosków.

Kolejna sesja Rady Miejskiej odbêdzie siê zgod-
nie planem pracy 30 listopada br.

Z inicjatywy Waldemara Wendrowskiego Wi-
ceprzewodnicz¹cego Rady Miejskiej w dniach 26
pa�dziernika i 9 listopada br. odby³y siê posiedze-
nia zespo³u ds. projektu uchwa³y w sprawie usta-
lenia granic Targowisk Miejskich i ich regulami-
nów. W rozmowach wziêli udzia³ radni Rady Miej-
skiej, przedstawiciele Stowarzyszenia Kupców Tar-
gowiska Miejskiego, s³u¿by Prezydenta Miasta
oraz mieszkañcy pobliskich nieruchomo�ci.

Zespó³ wypracowa³ szereg wniosków, które
zosta³y skierowane do Prezydenta Miasta. Radni
wnioskowali m.in. o: wytyczenie dróg ewakuacyj-
nych, w sprawie ksi¹zki skarg i wniosków, w spra-
wie zamkniêcia targowiska w przypadku klêski
¿ywio³owej.

Prezydent Miasta po zapoznaniu siê z wypraco-
wanymi wnioskami oraz konsultacjach z nadzorem
prawnym uwzglêdni³ wiêkszo�æ wniosków zespo³u.

Przedstawiciele Stowarzyszenia Kupców Tar-

gowiska Miejskiego wnioskowali o zniesienie za-
kazu wjazdu samochodów z zaopatrzeniem w dni
nietragowe. Radni odrzucili wniosek ze wzglêdu
na bezpieczeñstwo osób przebywaj¹cych na tar-
gowisku.

W najbli¿szym czasie nowy projekt uchwa³y
przygotowany przez s³u¿by Prezydenta Miasta
zostanie omówiony i zaopiniowany na posiedze-
niu Komisji Gospodarki Komunalnej, Mieszkanio-
wej i Ochrony �rodowiska, a nastêpnie na sesji
Rady Miejskiej.

Ponadto na spotkaniach poruszano wiele kwe-
stii dotycz¹cy prawid³owego funkcjonowania Tar-
gowiska Miejskiego. Zwracano uwagê na koniecz-
no�æ przeniesienia handlu z ulicy Grunwaldzkiej
na wschodni chodnik targowiska ze wzglêdu na
remont ulicy. Zgodnie z zatwierdzonymi projek-
tami chodniki na ulicy Grunwaldzkiej zostan¹
wy³o¿one kostk¹ brukow¹.
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Tomaszowianin profesor Oskar Lange
Ekonomista, dzia³acz ruchu
robotniczego i dzia³acz
pañstwowy

Pierwsze dni listopada dla wielu to-
maszowian by³y z pewno�ci¹ okazj¹ do
zadumy tak¿e nad losem najbardziej
znanych postaci z naszego miasta. Na-
le¿y do nich profesor Oskar Lange, któ-
ry przyszed³ tu na �wiat 27 lipca 1904
roku jako syn przemys³owca. W Toma-
szowie rozpocz¹³ naukê szkoln¹ w
Szkole Handlowej (1912), a potem by³
uczniem Szko³y Handlowej Kupiectwa
£ódzkiego w £odzi i � znowu w Toma-
szowie � Gimnazjum Filologicznego.

W latach 1922-1926 studiowa³ �

przez jeden rok na Uniwersytecie Po-
znañskim, a potem przez dwa lata na
Uniwersytecie Jagielloñskim. W 1928
roku zrobi³ doktorat (�Koniunktura w
¿yciu gospodarczym Polski 1924-
1932�). Natomiast pracê habilitacyjn¹
przedstawi³ na wydziale prawa Uniwer-
sytetu Jagielloñskiego w 1931 roku
(�Statystyczne badania koniunktury
gospodarczej�).

Na Uniwersytecie Jagielloñskim do
1934 roku zajmowa³ siê teori¹ statysty-
ki, a w latach 1934-1936 jako stypen-
dysta i wyk³adowca przebywa³ w Sta-
nach Zjednoczonych i Wielkiej Bryta-
nii. W drugiej po³owie 1936 roku po-
wróci³ do Krakowa na katedrê statysty-
ki. W 1937 jako wyk³adowca ekonomii
przeniós³ siê na Uniwersytet w stanie
Kalifornia, a potem znalaz³ siê na Uni-
wersytecie w Stanford. Lata 1938-1945
up³ynê³y mu na profesorskiej pracy na
Uniwersytecie w Chicago. Gdy szala³a
wojna, on prowadzi³ aktywn¹ dzia³al-
no�æ spo³eczno-polityczn¹, utrzymuj¹c
liczne kontakty z socjalistami amery-
kañskimi. U zarania wojny wspó³dzia-
³a³ z emigracj¹ PPS. By³ równie¿, jako
przedstawiciel tej organizacji, jednym
z wiceprezesów Zarz¹du G³ównego
Amerykañskiego Zwi¹zku Wyzwolenia
Polski.

W 1941 roku stworzy³ zarys progra-
mu �Gospodarcze podstawy demokra-
cji w Polsce�, dowodz¹c, i¿ jakikolwiek
demokratyczny program odbudowy

gospodarczej musi siê opieraæ na trzech
g³ównych wytycznych: pe³nym zatrud-
nieniu, sprawiedliwym rozdziale docho-
du spo³ecznego oraz zabezpieczeniu siê
przed koncentracj¹ potêgi gospodarczej,
tak w rêkach kapita³u prywatnego, jak i
pañstwowej biurokracji.

W 1943 roku rozpocz¹³ publiczn¹
kampaniê na rzecz ponownego zbli¿e-
nia polsko-radzieckiego, og³aszaj¹c
�Apel do rozs¹dku�. Ponadto by³ wspó³-
organizatorem tzw. Ligi Ko�ciuszkow-
skiej oraz Amerykañsko-Polskiej Rady
Robotniczej.

Zaproszony przez Zwi¹zek Patrio-
tów Polskich w 1944 roku do Zwi¹zku
Radzieckiego uda³ siê na rozmowy z
Józefem Stalinem o przysz³o�ciowych
sprawach Polski. A po powrocie do Sta-
nów spotka³ siê ze Stanis³awem Miko-
³ajczykiem, premierem rz¹du emigra-
cyjnego oraz z³o¿y³ raport z tej misji
prezydentowi Rooseveltowi.

W latach 1945-1948 pe³ni³ funkcjê
polskiego ambasadora w USA i delega-
ta naszego kraju przy Radzie Bezpie-
czeñstwa ONZ. W 1947 roku zosta³ wy-
brany korespondentem PAN.

Od 1949 roku by³ profesorem w
Szkole G³ównej Planowania i Statysty-
ki, a w latach 1952-1955 sprawowa³
godno�æ jej rektora.

Od 1956 roku by³ profesorem Uni-
wersytetu Warszawskiego, kieruj¹c ka-
tedr¹ ekonomii politycznej. Dziêki za-
anga¿owaniu Langego w 1954 roku

zacz¹³ wychodziæ �Przegl¹d Statystycz-
ny�. By³ tak¿e cz³onkiem Polskiego
Towarzystwa Ekonomicznego, pe³ni¹c
w nim liczne funkcje.

Od roku 1939 nale¿a³ do elitarnego
grona Fellows of Econometric Society,
a pod koniec wojny by³ redaktorem na-
czelnym �Econometrica�.

Oskarowi Lange powierzono rolê
cz³onka zwyczajnego Miêdzynarodowe-
go Instytutu Statystycznego oraz Miê-
dzynarodowego Towarzystwa Ekonome-
trycznego. Na bibliografiê jego prac sk³a-
da siê ponad 140 tytu³ów z ekonomii
politycznej, polityki ekonomicznej, so-
cjologii, cybernetyki i historii.

My�l naukow¹ profesora przet³uma-
czono na wiele jêzyków. Jego pogl¹d na
ekonomiê oraz sposób podejmowania i
rozwi¹zywania problemów ekonomicz-
nych s¹ inspiracj¹ dla ró¿norakich kie-
runków wspó³czesnej my�li ekonomicz-
nej. Po dzi� dzieñ na Uniwersytecie
Chicagowskim podkre�laj¹, ¿e w latach
czterdziestych XX wieku wyk³ada³ na
nim Oskar Lange, a jego rola by³a rów-
na wspó³czesnym noblistom, liderom
liberalnej my�li ekonomicznej. Profesor
Lange, uwa¿any za mistrza syntezy eko-
nomicznej, jest najbardziej znanym pol-
skim ekonomist¹, a jego dorobek ceni
siê na ca³ym �wiecie.

Oskar Lange dzia³a³ aktywnie w wie-
lu organizacjach krajowych i miêdzy-
narodowych. By³ cz³onkiem Miêdzyna-
rodowego Instytutu Statystycznego w

Hadze, Królewskiego Towarzystwa Sta-
tystycznego w Londynie, Miêdzynaro-
dowego Towarzystwa Ekonometrycz-
nego. Absolwent Uniwersytetu Jagiel-
loñskiego, po 1945 roku zwi¹zany ze
Szko³¹ G³ówn¹ Planowania i Statysty-
ki, od 1956 roku z Uniwersytetem War-
szawskim. Od 1952 roku wiceprezes, a
w 1965 roku prezes Polskiego Towarzy-
stwa Ekonomicznego. Za³o¿yciel i pre-
zes Polskiego Towarzystwa Cyberne-
tycznego. Cz³onek rzeczywisty Polskiej
Akademii Nauk oraz przewodnicz¹cy
jej Komitetu Nauk Ekonomicznych.

Oskar Lange by³ politykiem, dyplo-
mat¹, dzia³aczem spo³ecznym i pañ-
stwowym: pos³em na Sejm, zastêpc¹
przewodnicz¹cego Rady Pañstwa, am-
basadorem Polski w USA i przedstawi-
cielem naszego kraju w Radzie Bezpie-
czeñstwa oraz Radzie Spo³eczno-Go-
spodarczej ONZ.

W 2004 roku, kiedy to �wiêtowano
setn¹ rocznicê urodzin tego polskiego eko-
nomisty o �wiatowej s³awie, g³ównym
punktem obchodów by³a miêdzynarodo-
wa konferencja naukowa pt. �Wspó³cze-
sne modele gospodarki a my�l Oskara
Langego � w stulecie urodzin wielkiego
polskiego uczonego�, zorganizowana w
Pa³acu Staszica w Warszawie.

Teraz za� przypada 40-lecie �mierci
tomaszowianina, bowiem zmar³ on 2
pa�dziernika 1965 roku w Londynie.
Spoczywa na Cmentarzu Wojskowym
w Warszawie.

(lar)
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W imiê szacunku dla przesz³o�ci
Kto nie szanuje swej przesz³o�ci, nie

jest godzien szacunku tera�niejszo�ci
ani prawa do przysz³o�ci. Przestroga
Józefa Pi³sudskiego, zamieszczona na
tegorocznych zaproszeniach przy�wie-
ca³a zapewne organizatorom obchodów
87. rocznicy odzyskania niepodleg³o�ci.
Organizatorzy, a w�ród nich Starostwo
Powiatowe w Tomaszowie , Urz¹d Mia-
sta w Tomaszowie  25. Brygada Kawa-
lerii Powietrznej, Rada Kombatantów i
Osób Represjonowanych oraz Zwi¹zek

Pi³sudczyków stanêli na wysoko�ci za-
dania i w tym roku mówiæ mo¿emy o
cyklu imprez zwi¹zanych z Dniem Nie-
podleg³o�ci. By³ koncert, by³ marsz,
odby³ siê bieg i rajd�

Na miejsce oficjalnych uroczysto�ci
wybrany zosta³, tradycyjnie ju¿,Ko�ció³
NMP Królowej Polski. Mszê �w. po-
przedzi³o z³o¿enie kwiatów pod tablic¹
Marsza³ka Józefa Pi³sudskiego w Ka-
plicy Pamiêci Narodowej. Nastepnie, w
asy�cie i z udzia³em kompanii honoro-

wej 25. Brygady,
zebrani uczestni-
czyli w Mszy �w.
koncelebrowanej
pod przewodnic-
twem ksiêdza
proboszcza A.
G³owy, wys³u-
chali okoliczno-
�ciowej homilii,
by po zakoñcze-
niu nabo¿eñstwa,

przemaszerowac pod Pomnik Legioni-
stów na czê�c �wieck¹ uroczysto�ci.

Po przyjêciu meldunku przez do-
wódcê 25. Brygady i wys³uchaniu
okoliczno�ciowego wyst¹pienia, ku
zaskoczeniu wiêkszo�ci zebranych
do uczestników uroczysto�ci pod-
jecha³ powóz z Marsza³kiem Pi³-
sudskim w �rodku. Wszystko za
spraw¹ tomaszowskiego Zwi¹zki
P i ³ s u d c z y k ó w,  k t ó r z y  n a  t e n
dzieñ, na tê chwilê, ucharaktery-

zowali /nad wyraz udanie/ jedne-
go ze swoich cz³onków. Obecno�c
�¿ywego Dziadka� by³a okazj¹ do
kolejnej lekcji historii, patrioty-
zmu.

Gratulacje za pomys³ i wykonanie.
Spotkanie przy Pomniku Legioni-

stów zakoñczy³ Apel Poleg³ych, salwa
honorowa oraz ceremonia³ sk³adania
wieñców Poleg³ym Legionistom Pi³sud-
skiego.

kaj.
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CZY W SWOLSZEWICACH ODBÊD¥ SIÊ MISTRZOSTWA POLSKI

Lekkoatletyka

Modelarstwo

Pi³ka rêczna

P³ywanie

BIEGBIEGBIEGBIEGBIEG
NIEPODLEG£O�CINIEPODLEG£O�CINIEPODLEG£O�CINIEPODLEG£O�CINIEPODLEG£O�CI

Organizatorem tegorocznego Biegu
Niepodleg³o�ci by³ O�rodek Kultury
�Tkacz�, który wywi¹za³ siê z tego za-
dania wzorowo. Na linii startu stanê³o
ponad piêciuset uczniów reprezentuj¹-
cych wiêkszo�æ tomaszowskich szkó³.
W rywalizacji uczestniczyli równie¿
nauczyciele wychowania fizycznego i
trenerzy tomaszowskich klubów spor-
towych. Trasa biegu prowadzi³a Aleja-
mi Marsza³ka Józefa Pi³sudskiego a ry-
walizacja by³a uwieñczeniem �wiêta
Niepodleg³o�ci w Tomaszowie.

Czy port w Swolszewicach mo¿e
rywalizowaæ z bazami ¿eglarskimi w
Mr¹gowie, Pucku czy Miko³ajkach?
Rywalizowaæ mo¿e, tylko czym ta ry-
walizacja siê skoñczy? Województwo
³ódzkie bêdzie w przysz³ym roku orga-
nizatorem Ogólnopolskiej Olimpiady
M³odzie¿y, w sk³ad której wchodz¹ miê-
dzy innymi konkurencje ¿eglarskie.
Poza akwenem Sulejowskim du¿ym
zbiornikiem wodnym w województwie
³ódzkim jest Jeziorsko, ale tam nie ma
jeszcze baz  ¿eglarskich. Dlatego po-
mys³ zorganizowania Mistrzostw Pol-
ski juniorów w ¿eglarstwie, które mo-
g³yby siê odbyæ w Swolszewicach jest
zupe³nie realny dla prezydenta Toma-

szowa Miros³awa Kukliñskiego. �
Ostatnia powa¿na ogólnopolska impre-
za ¿eglarska odby³a siê na Zalewie Su-
lejowskim w 1986 roku.

Nie interesowa³em siê wtedy ¿eglar-
stwem ale od ludzi, którzy j¹ organi-
zowali i którzy w niej uczestniczyli
wiem ¿e przeprowadzono j¹ sprawnie.
Dlatego pomys³em tego przedsiêwziê-
cia zainteresowa³em Dorotê Bi-
skupsk¹- Neidowsk¹, która jest cz³on-
kiem Zarz¹du Województwa £ódzkie-
go. Do Swolszewic przyjechali Zbi-
gniew �wiercz z ³ódzkiej Federacji
Sportu i reprezentuj¹cy Urz¹d Marsza³-
kowski w £odzi Hieronim Hubar. Sw¹
pomoc w organizacji tak du¿ej impre-

zy ¿eglarskiej zaoferowali: Marek
Szturnoga, Wojciech Ma³agocki - pre-
zes Ligi Morskiej i Rzecznej oraz Ta-
deusz Kotela �prezes Piotrkowskiego
Okrêgowego Zwi¹zku ¯eglarskiego.
Istotnymi elementami przy organizacji
zawodów jest infrastruktura portu, baza
noclegowa, mo¿liwo�æ zabezpieczenia
regat przez odpowiednie s³u¿by-
wszystkie te kryteria spe³niamy. Mamy
równie¿ w³asnych sêdziów ¿eglarstwa
regatowego, którzy w ostatnim czasie
zdali w £odzi stosowne egzaminy. Mu-
simy jednak poczekaæ na decyzje z
Warszawy, która zdecyduje, czy na
prze³omie lipca i sierpnia Swolszewice
bêd¹ gospodarzami Mistrzostw Polski.

SUKCESY VICTORII
M³ode pi³karki rêczne reprezentuj¹-

ce barwy Victorii mog¹ liczyæ na do-
ping licznej widowni. Na mecze toma-
szowianek przychodz¹ nie tylko przed-
stawiciele najbli¿szej rodziny ale tak¿e
wielu uczniów Gimnazjum nr 7, którzy
s¹ g³o�nymi i skutecznie dopinguj¹cy-
mi swoje kole¿anki kibicami. Jednak ani
kibice ani trener Marek Parada nie spo-
dziewali siê tak wysokiego i zdecydo-
wanego zwyciêstwa nad ³ódzkim
CHKS-em II. Tomaszowianki pierwsz¹

czê�æ spotkania wygra³y a¿ 20:5, rzad-
ko pozwalaj¹c rywalkom dotkn¹æ pi³-
ki. W drugiej po³owie obraz meczu tro-
chê siê zmieni³, ale na parkiecie w bar-
wach Victorii wystêpowa³y wtedy za-
wodniczki z mniejszym do�wiadcze-
niem boiskowym. Victoria pokona³a
CHKS II £ód� 28:14. Ostatni mecz tej
rundy zawodniczki Victorii rozegraj¹ na
wyje�dzie z dru¿yn¹ Piotrcovii II. Oto
tabela rozgrywek. MKS Piotrcovia 8 :O,
Victoria 6 :2, CHKS I 6 : 2.

Tomaszowianki w meczu z CHKS
£ód� gra³y w sk³adzie - w nawiasach
zdobyte bramki: Julita Fr¹tczak, Marta
Szafrañska (bramkarki), Marta Za-
krzewska (9), Martyna Bekulard (5),
Monika Binczyk (4), Anna Chojnowska
(2), Wenesa Porwañska (2), Marta Tur-
lej (2), Paulina Bugajska (1), Dorota
Belica (1), Aneta Betka (1), Katarzyna
Madzio (1), Michalina Dzianach, Mi-
lena Kuliñska, Magdalena Michalak,
Martyna Kamiñska.

Bardzo dobrze w rozgrywkach m³o-
dzie¿owych lig wojewódzkich spisuj¹
siê m³odzicy Victorii I. Podopieczni
Dariusza Sygitowicza pokonali na wy-
je�dzie Pabiks Pabianice 36 : 24, i prze-
wodz¹ w rozgrywkach ligowych.

Drugi zespó³ Victorii, którego trene-
rem jest Marcin Piwowarski wygra³ z
Nerem Poddêbice na w³asnym boisku
24 : 22.

Najstarsi szczypiorni�ci Victorii po-
konali w ostatnim ligowym meczu dru-
¿ynê ³ódzkiego Elektronika 33 : 16.
Najwiêcej bramek w tym spotkaniu zdo-
byli: Jakub Bieniek 8, Adrian Sadura 7,
Mateusz Mijas 5 i Patryk Kot 4. Ta sama
dru¿yna pokaza³a siê z najlepszej stro-
ny w II Memoriale Waldemara Chy¿e-

go w £odzi. Podopieczni Paw³a Szczurt-
ka pokonali kolejno: MKS Wieluñ 16 :
10, CHKS £ód� 13 : 12 i Piotrkowiani-
na Kiper 16 : 15. Najbardziej zaciêtym
spotkaniem by³ mecz z piotrkowsk¹
dru¿yn¹. Naszym zawodnikom do wy-
grania turnieju wystarcza³ remis w tym
spotkaniu a Kiper musia³ wygraæ mecz
aby przewodziæ w tabeli . O zaciêto�ci
tego pojedynku �wiadczy fakt ¿e toma-
szowianie koñczyli mecz drugim sk³a-
dem po wcze�niejszym ujrzeniu
dwóch czerwonych kartoników. Na-
grodê specjaln¹ wrêczon¹ przez ro-
dziców tragicznie zmar³ego Walde-
mara Chy¿ego otrzyma³ Szymon Ja-
brzyk, Adrian Sadura zosta³ najsku-
teczniejszym strzelcem turnieju a
Mateusz Mijas najlepszym zawodni-
kiem Victorii. Nagrody wyró¿nio-
nym zawodnikom wrêcza³ Zygfryd
Kuchta � trener ¿eñskiej reprezenta-
cji Polski. Oto sk³ad Victorii i bram-
ki zdobyte w ca³ym turnieju: Adrian
Sadura 15, Mateusz Mijas 7, B¹k 7,
Damian Tuchowski 5, Jakub Bieniek
4, Patryk Kot 4, Szymon Wolny 1,
Mateusz Miklewski 2, Mateusz Wik-
torowicz, Szymon Bodak, Mateusz
Skowroñski.

TRENOWALI
W BIESZCZADACH
A STARTOWALI W £ODZI

Kilkunastoosobowa grupa toma-
szowskich p³ywaków przygotowywa³a
siê do startów  w zimowych Mistrzo-
stwach Polski w Bieszczadach. Do dys-
pozycji m³odych zawodników Juliana
B³aszczuka by³ dwudziestopiêciometro-
wy basen oraz si³ownia, sauna i sala
gimnastyczna. Tomaszowianie treningi
kondycyjne odbywali na terenach We-
tliny bieszczadzkiej, dok¹d z o�rodka
Smerek mieli kilka kilometrów. Przy-
gotowania przynios³y oczekiwane efek-
ty o czym �wiadcz¹ wyniki osi¹gniête
przez zawodników sekcji p³ywackiej
M³odzie¿owego Domu Kultury w lidze
m³odzików. Na p³ywalni w £odzi naj-
lepiej zaprezentowa³ siê Tomasz Zaj¹c
zajmuj¹c pierwsze miejsca na dystan-
sach 50 metrów stylem dowolnym i na
100 metrów stylem motylkowym. Spe-
cjalist¹ od stylu klasycznego staje siê
perspektywiczny Kacper Pe³czyñski,
który nie da³ szans rywalom zdecydo-
wanie wygrywaj¹c rywalizacjê na dy-
stansie 100 metrów. P³ywacy M³odzie-
¿owego Domu Kultury wywalczyli trze-
cie miejsce w sztafecie 4 x 100 metrów
w stylu zmiennym p³yn¹c w sk³adzie:
Stanis³aw Makuch, Kacper Pe³czyñski,
Tomasz Zaj¹c i Filip Pe³czyñski.

W koñcówce listopada odbêd¹ siê
zawody eliminacyjne do Mistrzostw
Polski, w których bêd¹ uczestniczyli
tomaszowianie. Najwiêksze szanse zda-
niem trenera Juliana B³aszczuka ma
Tomasz Zaj¹c ale zakwalifikowaæ siê do
fina³owych zawodów mo¿e jeszcze kil-
ku tomaszowian czego oczywi�cie ser-
decznie im ¿yczymy.

LEKKOATLECI PO SEZONIE
Najbardziej warto�ciowymi wynika-

mi zawodników M³odzie¿owego Klu-
bu Lekkoatletycznego Lechia osi¹gniê-
tymi podczas zawodów w Kielcach by³
rzut dyskiem Izy Ogórek na odleg³o�æ
44,68 metra i pchniêcie kul¹ na odle-
g³o�æ 10,87 metra. Bardzo dobrze
podczas tych zawodów spisa³ siê
Mateusz Bis uzyskuj¹c rezultat w rzu-
cie dyskiem 51,80 m oraz pchaj¹c
kul¹ na odleg³o�æ 13,18 metra. Rezul-
taty te pozwoli³y zaj¹æ Tomaszowia-
ninowi trzeci¹ pozycjê w tych zawo-
dach. W kieleckiej imprezie uczest-
niczyli  równie¿  Przemys³aw Mela,

Angelika Bernacka i Pawe³ Król zaj-
muj¹c czo³owe pozycje.

Najlepszymi zawodnikami M³o-
dzie¿owego Klubu Lekkoatletyczne-
go Lechia s¹ Ma³gorzata Witkowska
rekordzistka Polski w kategorii m³o-
dzików w rzucie oszczepem na odle-
g³o�æ 43,45 m i Kamil W¹grocki naj-
lepszy obecnie oszczepnik wojewódz-
twa ³ódzkiego. Trenerzy klubu Arka-
diusz Lechowicz i Beata Go�dzik za-
praszaj¹ na treningi, które odbywaj¹
siê codziennie od godziny 16 do 19
na obiektach O�rodka Sportu i Rekre-
acji przy ul. Nowowiejskiej.

MODELE PODOBAJ¥ SIÊ WSZYSTKIM
Ile cierpliwo�ci i dok³adno�ci trzeba z siebie wykrzesaæ aby skleiæ jeden miniatu-

rowej wielko�ci model samolotu, okrêtu, transportera opancerzonego, wiedz¹ tylko
ci, którzy sami kiedy� tego spróbowali. Instruktor modelarstwa M³odzie¿owego Domu
Kultury Maciej Lewandowicz mówi, ¿e je�li m³ody adept tej trudnej profesji nie
zniechêci siê po dwóch zbudowanych modelach, to bêdzie je robi³ ju¿ zawsze. Obec-
nie ci, którzy pierwsze modele sklejali dwadzie�cia i wiêcej lat temu przyprowadzaj¹
tu swoje dzieci i aktywnie uczestnicz¹  w ¿yciu pracowni modelarskiej MDK. Maciej
Lewandowicz odby³ ostatnio podró¿ do Gniezna, gdzie 6 listopada odby³ siê VI Miê-
dzynarodowy Konkurs Modeli Redukcyjnych. Pokazane prace tomaszowskich mo-
delarzy zosta³y wysoko ocenione przez komisjê sêdziowsk¹, która przyzna³a im na-
stêpuj¹ce lokaty:

KLASA S 72 m³odzik - samoloty w skali 1:72
I miejsce � Maciek Paj¹k
II miejsce � Filip Stañczak
KLASA S 48 junior � samoloty w skali 1:48
I miejsce � Kacper Czapliñski
II miejsce Mateusz Broniarek
KLASA S 32 junior � samoloty w skali 1:32
I miejsce Maciej Majczyna
II miejsce Sebastian Szwembery
Pierwsze miejsca zajêli jeszcze seniorzy: Sebastian Basiñski, Rafa³ Andryszkie-

wicz, Krzysztof Gizelewski.
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BIEGACZE NAD BODENSEE I W AMSTERDAMIE

Jeszcze przed meczem Cracovia �
GKS Be³chatów, który odby³ siê w na-
szym mie�cie krakowskie gazety pisa-
³y, ¿e tomaszowscy kibice, którzy na co
dzieñ  nie maj¹ okazji ogl¹daæ ekstra-
klasy, bêd¹ mogli poczuæ j¹ z bliska.
Chêtnych do obejrzenia spotkania nie
brakowa³o, a bilety mimo, ¿e po 10 z³o-
tych rozchodzi³y siê szybko. Wszyscy,
którzy przyszli na stadion przy ul. No-
wowiejskiej chcieli pomóc Piotrusiowi
Knapowi. To w³a�nie dla niego zespo³y
ekstraklasy zagra³y na tomaszowskiej
murawie. Cracovia wykorzystuj¹c prze-
rwê w rozgrywkach ligowych chcia³a
rozegraæ spotkanie u siebie, ale ze
wzglêdu na szczytny cel � przyjê³a pro-
pozycjê Be³chatowa i spotkanie odby³o
siê w Tomaszowie. Poprzedni mecz obie
dru¿yny rozegra³y pod Wawelem. Lep-
sza by³a Cracovia, ale jak przyznawa³
trener Wojciech Stawowy, GKS poka-
za³ siê z jak najlepszej strony sprawia-
j¹c �Pasom� wiele k³opotów. Na rewan¿
liczy³ wiêc Orest Lenczyk trener GKS-

u Be³chatów. Niestety, tego dnia zde-
cydowanie lepsz¹ dyspozycjê strzeleck¹
zaprezentowali go�cie z Krakowa po-
konuj¹c Be³chatów a¿ 4:0. � Dziêki
mojemu koledze Orestowi Lenczykowi,
który bez wahania razem ze swoj¹ dru-
¿yn¹ przyj¹³ zaproszenie do Tomaszo-
wa, mogli�my ogl¹daæ bramki w wy-
konaniu pierwszoligowców. Jestem
dziadkiem powa¿nie chorego dziecka,
któremu staram siê pomóc, dlatego dziê-
kujê wszystkim, którzy przychodz¹c na
to spotkanie przyczynili siê do zebra-
nia pieniêdzy tak bardzo potrzebnych na
kosztowne leczenie Piotrusia. Ca³emu
przedsiêwziêciu patronuje Fundacja
�Dar Serc� i BPH. Gad¿ety do licytacji
przekaza³o wiele pi³karskich klubów:
Lech Poznañ, Ruch Chorzów, Widzew
£ód� i oczywi�cie Cracowia i GKS Be³-
chatów oraz reprezentacja Paw³a Jana-
sa. Zebrali�my oko³o 20 tysiecy z³otych
a samych biletów sprzedali�my ponad
tysi¹c dwie�cie� powiedzia³ Zbigniew
Knap.

Podajemy numer specjalnego konta, na które
mo¿na wp³acaæ pieni¹dze dla chorego Piotrusia
Knapa: Bank Pekao SA o/Tomaszów nr: 36 1240
3145 1111 0000 2778 9140 has³o Piotru� Knap.

kolumny sportowe opracowa³ Tomasz Zdonek

Koncówka sezonu startowego dla
cz³onków Klubu Biegacza Olimp to
udzia³ w zawodach biegowych na
d³ugich dystansach. Tomaszowscy
maratoñczycy podobnie jak w po-
przednich latach uczestniczyli w in-
teresuj¹cych imprezach zagranicz-
nych. Pierwsz¹ z nich by³ organizo-
wany ju¿ po raz pi¹ty �3- Lander
Marathon am Bodensee� Niestety
podczas tej imprezy jej uczestnikom
nie sprzyja³a pogoda. Pada³ ulewny
deszcz, a temperatura by³a bardzo
niska. Start do tego trzyczê�ciowego
maratonu umiejscowiony by³ w Lin-
dau nad brzegiem jeziora Bodeñskie-
go. Czterech Tomaszowian: Adam
Wonko, Witold Wonko, Robert Wa-
genknecht i Szymon Marciniak po-

kona³o dystans 42.195 kilometrów bie-
gn¹c potrasach Austrii i Szwajcarii aby
zakoñczyæ maraton na stadionie w Ber-
genz. � Mimo fatalnej pogody na trasie
biegu dopingowa³y nas setki kibiców,
zachêcaj¹c okrzykami do kontynuowa-
nia walki w chwilach zw¹tpienia, cho-
cia¿ przyznam, ¿e takich chwil mieli�my
niewiele. Organizatorzy zadbali o wspa-
nia³¹ atmosferê w trakcie trwania rywa-
lizacji i po jej zakoñczeniu.- powiedzia³
Adam Wonko. Jako jedyny z tomaszow-
skich biegaczy do uczestnictwa w trud-
nym ING Amsterdam Maraton zg³osi³ siê
prezes Klubu Biegacza Olimp Adam
Wonko. Oprócz tomaszowianina w Ho-
landii startowa³o jeszcze osiem tysiêcy
uczestników z ca³ego �wiata, pokonuj¹c
trasê trzydziestego jubileuszowego ma-

ratonu. Drugie osiem tysiêcy zawod-
ników zmaga³o siê z pó³ maratonem i
biegiem na dystansie 10 km. Bardzo
dobre wyniki osi¹gnêli w zakoñczo-
nym sezonie tak¿e inni tomaszowscy
d³ugodystansowcy. Marek Hendze-
lewski i Rafa³ Wroniszewski uczest-
niczyli w V Bocheñskim Pó³marato-
nie Niepodleg³o�ci. Pan Marek zwy-
ciê¿y³ w kategorii biegaczy powy¿ej
60 lat z czasem 1 godz. 28 min. i 17
sek., a Adam Wroniszewski w kate-
gorii wiekowej 18-29 lat przekroczy³
liniê mety jako dziesi¹ty. To jeszcze
nie koniec tegorocznego sezonu bie-
gowego. O kolejnych osi¹gniêciach
tomaszowskich maratoñczyków bê-
dziemy Pañstwa informowaæ na
³amach naszej gazety.


